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1.Kapitola: Přehled počasí v roce 1979 
Snad ještě nikdy neovlivnilo počasí tak hospodářství jako začátkem tohoto roku. V noci z 
31.prosince 1978 na 1.ledna 1979, přesněji řečeno v ranních hodinách Nového roku 1979, došlo 
k prudkému a nebývalému poklesu teploty: ve 2 hodiny v noci byla teplota ještě asi 9 st. nad 
bodem mrazu, někde byla i vyšší, v 8 hodin ráno bylo však již -13 st. C. Tak v několika málo 
hodinách poklesla u nás v Morkovicích teplota až o 22 st. C, v některých severnějších oblastech 
našeho státu až o 30 st. C. K ránu ještě pršelo, déšť však namrzal a na to napadla asi 2-3 cm 
vysoká vrstva sněhu. Dopoledne vál svěží vítr severák. První den roku 1979 se tedy ohlásil 
velkými mrazy a nepohodou, které trvaly i v následujících dnech, prakticky celý leden. Pro 
ilustraci uvádím nejnižší teploty naměřené v lednu. (r-ráno v 6 hodin, v-večer v 22 hodin, rv-
ráno i večer, +-teplota celý den nad 0 st. C.). 

 

 

 

 
podzimní hon 

 

 

 

 

 

 

Sníh padal 1.ledna- asi 2-3cm, 11.ledna asi 10 cm, 24.ledna, ve dnech 26.-28. ledna, kdy byly 
teploty celý den nad 0 st. C a kdy také pršelo, všechen sníh roztál. Hned však 29. ledna se objevil 
nový poprašek a 30.ledna nová vrstva asi 8-10 cm, která vydržela i prvý týden v únoru. Teprve 
za slunečného počasí v únoru všecek sníh zmizel. 

První dny měsíce února byly teploty nad bodem mrazu. Sněhová pokrývka přetrvala z konce 
ledna. Počasí bylo pěkné, slunečné. Za tohoto teplého počasí zmizel skoro všechen sníh a držel 
se jen na severních svazích. Zhoršení počasí nastalo 5.února, kdy klesla teplota na -2 st. C a přes 
den bylo mlhavé a sychravé počasí. K večeru toho dne začal opět padat sníh a do rána leželo asi 
již 5 cm vrstvy nového sněhu. Silnější pokles teploty nastal 7.února, kdy ráno bylo -6 st.C, další 

1.1 -16 st. C. v 
2.1. -11 st. C. r 
3.1. -11 st. C. r 
4.1. -12 st. C. v 
5.1. -14 st. C. r 
6.1. -13 st. C. r 
7.1. -15 st. C. r 
8.1. -9 st. C. r 
9.1. -7 st. C. r 
10.1. -10 st. C. v 
11.1. -2 st. C. r 
12.1. -5 st. C. r 
13.1. -6 st. C. v 
14.1. -5 st. C. r 
15.1. -3 st. C. rv 
16.1. -3 st. C. r 
17.1. -10 st. C. v 
18.1. -8 st. C. r 
19.1. -5 st. C. rv 
20.1. -6 st. C. r 
21.1. -5 st. C. r 
22.1. -3 st. C. r 
23.1. -3 st. C. r 
24.1. -1 st. C. r 
25.1. -3 st. C. r 
26.1. - - 
27.1. 0 st. C. +r 
28.1. 3 st. C. +v 
29.1. - - 
30.1. -1 st. C. r 
31.1. -2 st. C. v 



sníh napadl 8.února, odpoledne však začalo pršet. 9.února teplota opět poklesla, vyjasnilo se a 
pod bodem mrazu se pohybovaly teploty i v následujících dnech. 12.února napadlo 15-20 cm 
sněhu. Od 13. do 15. února byla při teplotách mírně nad bodem mrazu mlha. Další sníh napadl 
ještě 16.února, kdy bylo celý den zamračeno a kdy se také ochladilo. 17.února při teplotách pod 
bodem mrazu pršelo a tak se na silnicích vytvořila souvislá asi 2 cm silná vrstva ledu, takže děti 
na silnicích bruslily a hrály hokej. Do rána 18.2. napadl další sníh asi o síle 2 cm. Od 20.2. se 
vyjasnilo a teplota opět poklesla pod bod mrazu. Od 21. do 24. byly přes den teploty nad 0 st. a 
slunečné počasí, ráno a večer byl stále ještě mráz. Zvláště ranní mrazy byly dosti citelné: 21.2. -8 
st. C, 22.2. a 23.2. dokonce -10 st. C, 25.února padal zase ještě sníh. Silnější mrazy byly také 
ještě v posledních únorových dnech 27. a 28.2. po oba dny -8 st. C. Vcelku byl tedy únor 
chladný s hojností sněhu, souvislá několik centimetrů silná vrstva sněhu pokrývala krajinu po 
celý únor. 

Měsíc březen se vyznačoval již podstatně teplejším počasím. 1.března byl sice ještě mráz, večer 
ale ukazoval teploměr jen 0 st. C. V následující dny nastalo oteplení a tak za vyšších teplot (v 
poledne i 10 st. C) sníh velmi rychle tál. Na silnicích teklo spousty vody. Od 9.března začalo 
pršet, pršelo skoro každý den, také první jarní den byl dosti deštivý. Do konce měsíce se pak 
střídalo pěkné počasí s deštivým, někdy, když teplota poklesla, padal s deštěm i sníh. 

První dubnový týden byl ještě chladný, občas mlha a déšť, ranní teploty v rozmezí od +1 st. C do 
+6 st. C. Druhý týden nastalo oteplení, zvláště přes den vystoupila teplota až na 20 st. C 
(nejtepleji bylo 13., 14. a 15.dubna). Za teplého a slunečného počasí se jarní práce rozběhly 
naplno. Ve 3.dubnovém týdnu (od 16.4. do 22.4.) bylo o něco chladněji zvláště od 17. do 20.4. 
Poslední týden se zase ochladilo a vydatně pršelo. Pršelo skoro až do konce měsíce. 

Květen měl první týden vcelku chladný, nejstudeněji bylo 4.5., kdy byl ráno ještě mrazík, občas i 
pršelo. Druhý týden se počasí začalo postupně zlepšovat a začalo se oteplovat. Nejvíce teplo 
bylo v poledne dne 8.5. a 11. a 13.5. (17 st. C), třetí týden bylo počasí velmi teplé, slunečné, 
občas bylo však větrno. Teplota zejména kolem poledne byla velmi vysoko: 16.5. +25 st. C, 
17.5. 27 st. C, 18.5. 26 st. C, 19.5. 28 st. C, 20.5. 30 st. C. Na květen to byla vedra skutečně 
velká. Stejné počasí bylo až do konce měsíce. Neustálá vysoká teplota a dosti silný vítr způsobil 
rychlé vysychání vláhy, takže koncem měsíce se už objevil nedostatek vláhy. Vůbec nejtepleji 
bylo 21.5. ráno 20 st. C, v poledne 31 st. C, večer 17 st. C. 

Velkými vedry se vyznačoval i začátek měsíce června. Za bezvětří a bezmračné oblohy 
dosahovaly teploty hodnot i 30 st. C v poledne ve stínu. Sucho z veder způsobuje obavy zejména 
pro výnosy ranných brambor. Druhá část měsíce se vyznačovala poklesem teplot a většími 
srážkami. S dešti a bouřkami přišlo také ochlazení. Třetí červnový týden byl již podstatně 
chladnější a přinesl i více srážek. Podobně tomu bylo i v poslední červnové dny. 

Měsíc červenec byl chladný a deštivý. V každém týdnu pršelo několikrát, slunka bylo málo, 
teploty dosahovaly jen výjimečně hodnot okolo 25 st. C v poledne. 

První dva dny v srpnu bylo pěkně a teplo, v poledne kolem 30 st. C, pak se až do 13. střídalo 
deštivé počasí se zamračenou oblohou, od 14. do 19. srpna bylo počasí pěkné, slunné, i dosti 
teplo. Pak se zase ochladilo a tak bylo až do konce měsíce zataženo, dosti chladno a dosti 
deštivo. Prázdninové měsíce tedy mnoho slunka a tepla vhodného pro koupání dětem nepřinesly. 

Měsíc září byl celkem pěkný, první dny byly slunečné a teplé, po 10.září se již častěji objevovaly 
deště, i když nebyly souvislé. 

V říjnu bylo počasí ještě dosti teplé, i když 3.října byl ráno již první mrazík. Jinak ale až do 
23.října se teploty držely nad 0 st. C. Teprve od 24.10. začaly soustavné ranní mrazíky v rozmezí 
od -2 st. C do -5 st. C. Lze tedy měsíc rozdělit na teplejší období od 1. do 20. a chladnější do 
konce měsíce. 

Listopad byl chladnější než říjen, pod bod mrazu však teploty neklesly. Jinak bývalo pod 
mrakem a občas i mírně pršelo. 



Také měsíc prosinec se nevyznačoval zvláště nízkými teplotami. Ranní mrazy byly jen od 13. do 
15. prosince, a potom až poslední dva prosincové dny. Srážky byly většinou ve formě deště, je 
14.12. a potom 20. a 21. napadlo něco sněhu. Také 31.12.napadlo asi 3 cm sněhu. O vánocích 
sníh nebyl, pršelo. 

Přehled srážek 

měsíc srážek 
celkem 

počet 
sráž. dní 

nejvyšší 
denní srážky 

sněhová 
pokrývka 

1 38,9 12 9,0 33 
2 47,4 12 11,6 24 
3 51,8 18 10,0 - 
4 Údaje nejsou, srážkoměrná stanice nebyla v 

provozu v důsledku hospitalizace měřiče v 
nemocnici. 

5 
6 
7 
8 60,3 13 20,0 - 
9 47,5 8 29,2 - 
10 21,1 6 10,6 - 
11 83,9 19 14,7 - 
12 39,8 16 8,5 6 
celkem 
1-3, 8-12 

400,7mm 104 - 63 

 

 
sokolovna na jaře 1979 

 

  



2.kapitola: Přehled událostí během roku 1979 
 

Události v lednu ovlivnilo především počasí. To způsobilo obrovské potíže především při těžbě 
hnědého uhlí a při jeho dopravě do elektráren. To se projevilo v energetické krizi, jejíž řešení si 
vyžádalo některá zásadní opatření projevující se během celého měsíce a ve svých důsledcích 
ještě déle. O co šlo? Prvním projevem vážné energetické situace, který jsme ucítili hned 1.ledna, 
bylo vypínání elektrického proudu. Tak již na Silvestra vypnuli proud asi na půl hodiny, a to 
kolem 22,30 hod., na Nový rok byla vypnuta elektřina dvakrát, 2.ledna dokonce 8x a 3.ledna 3x 
během dne i noci. Dále došlo k podstatnému omezení dodávek elektrické energie a plynu pro 
všechny spotřebitele. 1. a 2. týden v lednu platil regulační stupeň č. 15. To způsobilo, že řada 
podniků omezila provoz. Tak Pal Magneton v Morkovicích dne 2. a 3. poslal dělníky domů z 
dopolední směny, později ve 2. týdnu došlo k posunu začátku pracovní doby až na 8 hodin místo 
6. Rovněž ve školách byl omezen provoz. 3.ledna se učilo jen na devítiletkách a ze středních škol 
v Kroměříži se učilo jen na gymnáziu. Ostatní střední školy poslaly žactvo domů. Ve čtvrtek 
5.ledna bylo oznámeno rozhlasem uzavření všech škol na celý týden počínaje pondělkem 
8.ledna. 11.ledna pak byly prodlouženy prázdniny na všech školách až do 29.ledna. 

Od 1.února vešla v platnost celá řada opatření, z nichž nejdůležitější byla nová úprava pracovní 
doby. Průmyslové podniky v Morkovicích začínají pracovat v 7,30hod., jen dělníci, kteří pracují 
na směny, mají v první směně začátek v 6 hodin. Na středních školách začíná teoretická výuka 
mimo laboratorní cvičení a praxe až v 9 hodin. Tato opatření mají umožnit rozložení ranní 
špičky v odběru energie na delší dobu. Vcelku možno říci, a to se mezi lidmi také všeobecně 
vykládá, že na rozsáhlé a zásadní změny zejména v úpravě pracovní doby nelze vinit jen mráz a 
potíže s nedostatkem energie v 1. a 2. týdnu měsíce ledna. Jisté náznaky hospodářských potíží se 
začaly projevovat v našem hospodářství již dříve a možno říci, že krajně nepříznivé počasí na 
začátku roku existující již problémy jen vyhrotilo. Všeobecně se říká, že vedoucí orgány použily 
problémů vzniklých s nepřízní počasí k tomu, aby úpravou pracovní doby vyřešily otázku 
směnnosti ve výrobě, která byla mnohde zaváděna jen velmi pomalu a nedůsledně. Faktem 
ovšem je, že rozložení začátku pracovní doby na delší časový úsek-místo dřívějších dvou hodin 
začíná nyní pracovní proces ve všech továrnách, úřadech a školách ve třech hodinách-tím se 
pochopitelně usnadní rozložení špičky spotřeby elektrické energie na delší dobu. 

Nový rok připadl na pondělí. 5.ledna ohlásilo ministerstvo školství ČSR prodloužení prázdnin od 
8.ledna na celý týden. Od 7.ledna nastalo omezení televizního vysílání: vysílá jen 1.program, a to 
až od 19,30 hodin. Toto opatření potrvá po celý měsíc leden.  V továrnách se posouvá pracovní 
doba od 8,00 do 16,30 hodin, zatím má být toto opatření jen na jeden týden.  11.ledna ohlášeno 
další prodloužení zimních prázdnin. V sobotu 13.ledna se konal první ples v Morkovicích-ples 
pracujících. Začal v 19,30 hodin ve všech místnostech SZK. Hrála hudba Atlantis z Kroměříže, 
řídil inspektor Chmela. Ples navštívilo 333 osob. Ředitelství ZDŠ v Morkovicích ohlásilo v 
sobotu 13.ledna, že pro zájemce uspořádá lyžařské závody. Jelikož pro prodloužení zimních 
prázdnin odpadly kurzy žáků 7.tříd v lyžování, pořádali učitelé ZDŠ třídenní pobyt zájemců na 
chatě SRPŠ na Skavsku. Příznivé sněhové podmínky umožnily zde žákům lyžovat. 21.ledna v 
neděli dopoledne se konala v klubovně SZK v 9 hodin schůze filatelistů s možností výměny 
známek. Schůze byla přístupná širší veřejnosti. 22.ledna provedla MO SČSP v obecním rozhlase 
relaci při příležitosti výročí úmrtí V. I. Lenina. 25.ledna večer v 19 hodin se v malém sále SZK 
koná první plénum MNV v tomto roce.Na programu bylo schválení rozpočtu MNV na rok 1979 
a schválení plánu práce komisí MNV. 27.ledna vyhlašují svazáci brigádu v klubovně SSM, téhož 
dne pořádá svaz chovatelů drobného zvířectva v budově bývalé lesní správy oceňování králíků. 



 
předtančení na plese SRPŠ 

27.ledna večer v 19 hodin pořádá SRPŠ při ZDŠ ples. Hraje opět hudba Atlantis z Kroměříže. 
Ples je opět hojně navštíven.  

3.února pořádal SZK v sále taneční večer s Akvarelem. Začátek byl v 19 hodin, vstupné činilo 12 
Kčs. 7.února bylo v rozhlasové relaci vzpomenuto výročí zakončení stalingradské bitvy 
(1.2.1943). 10.února pořádá dohlížecí výbor Jednoty ve Slížanech v sále opět otevřeného 
hostince dětský karneval. Hudba byla reprodukována z magnetofonu. 12.února se konala v 
malém sále SZK výroční schůze MO SČSP. V kulturní vložce byl přečten úryvek z knihy L. I. 
Brežněva Malá země a předneseno recitační pásmo žákyň 7.tříd. Potom podal předseda odbočky 
zprávu o činnosti a na závěr vyslechli přednášku o významu SSSR pro RVHP. Na schůzi přišlo 
39 osob.  

 
výroční schůze MO SČSP 



Večer téhož dne pořádali požárníci v sále sokolovny maškarní ples a v 17 hodin se konala v 
hostinci na náměstí výroční schůze zahrádkářů. 19.února se konala ve velkém sále SZK výroční 
schůze JZD. V kulturní vložce účinkovali umělci z Olomouce. 24.února chodili požárníci s 
medvědem. 26.února se ve velkém sále SZK konala výroční konference ROH podniku Zadrev. 
Téhož dne večer pořádal ČSČK v malém sále SZK přednášku MUDr. Müllera o umělém 
dýchání. 27.února začíná místní lidová knihovna po delší době půjčovat knihy. Od ledna pro 
naprostý nedostatek pekařů je uzavřen provoz v místní pekárně. Pečivo i chléb se do Morkovic 
dovážejí. Rohlíky jsou nejméně jeden den staré, chléb často několik dní. Prodavači z obavy, že 
by starý chléb neprodali, často zatajují, že mají chléb i čerstvý. 

 

  
loupání proutí 

 

1.března se  v 19 hodin konalo plénum MNV. Byla na něm podána zpráva o hospodaření 
podniků a zpráva o stavu služeb. 2.března byl odvolán dětský karneval pořádaný tradičně pro 
děti podnikem Pal Magneton pro epidemii chřipky. V nemocnici v Brně i v Kroměříži jsou z 
tohoto důvodu zastaveny návštěvy. 3.března se konal v sále SZK koncert pěveckého sdružení 
SZK a hostů-vystoupil na něm pěvecký sbor Vokál z přerovských strojíren. 7.března se konala 
oslava MDŽ ve škole. 16.března konala schůzi uliční organizace KSČ. V sobotu 24.března byla 
uspořádána pro ženy estráda, na níž vystoupila estrádní skupina umělců z Olomouce. 
Pořadatelem byl SZK. 28.března se konala v sále SZK oslava Dne učitelů. 



 
 

 
oslava Dne učitelů 

 

1.dubna v neděli od půlnoci je zaveden letní čas-hodiny jsou posunuty o 1 hodinu dopředu. 
1.dubna ve 13 hodin se koná v sále SZK dětský karneval, který pořádá Sdružený závodní klub. 
Vstupné je dobrovolné. V úterý dne 10.4. kolem 11 hodiny dopoledne došlo u Zadrevu k 
tragické autohavárii. Srazilo se zde osobní auto zn. MB řízené Milanem Potankou z Tištína, 
který vezl 3 další osoby s nákladním autem zn. Avia z JZD Morkovice řízené řidičem Večerkou 
ze Dřínova. Příčinou srážky byla jednak nepřiměřená rychlost osobního auta (kolem 90 
km/hod.). a jednak nedání přednosti v jízdě řidičem nákladního auta, který vjížděl od benzinové 
čerpací stanice na hlavní silnici. Auto osobní bylo značně zdemolováno a řidič Potanka ještě 
téhož dne zemřel. Ostatní osoby v autě byly zraněny. V sobotu 14.dubna v 15,30 vysílal rozhlas 
Studio 7 relaci, v níž vystoupil i Antonín Bernard z Morkovic. Tento košíkář-důchodce dosud 
pracující v podniku ULUV hovořil z Karlových Varů o pletení pomlázek. 16.dubna v pondělí 
velikonoční zachován ještě starý zvyk "mrskut" opět s hojným pitím. 19.dubna večer v 18 hodin 



se konala v sále SZK schůze SČSP při příležitosti 109.výročí narození V. I. Lenina. Program této 
slavnostní schůze byl následující: po kulturní vložce sestavené ze 3 básní a 3 ruských písní bylo 
vzpomenuto 10.výročí dubnového pléna ÚV KSČ v roce 1969, kdy byl zvolen do čela ÚV 
Gustav Husák. S. Brňovjáková pak přednesla zprávu o zasedání okresního výboru. Poté shlédli 
účastníci sovětský film "Silnější než strach". Úvodní slovo před promítáním přednesla L. 
Rachtavová. Schůze se zúčastnilo asi 50 lidí. 20.dubna v pátek večer v 19 hodin se konala v 
malém sále SZK veřejná schůze KSČ. Schůzi zahajoval předseda uliční organizace v 
Morkovicích František Tichý. Přítomni byli i významní hosté a z KV KSČ ing. Tesařík, z OV 
KSČ Josef Karamon. Hlavním bodem programu bylo plnění volebního programu a potom 
diskuse a závěr. Zúčastnilo se 96 osob. 21.dubna byla pracovní sobota náhradou za pondělí 
velikonoční. Sobotní směna byla částečně věnována na pomoc Vietnamu.  

 
 

 
30. výročí založení Pionýrské organizace SSM 



24.dubna v úterý proběhly v Morkovicích oslavy 30.výročí pionýrské organizace SSM. Oslavy 
jsou popsány v kapitole o ZDŠ. 26.dubna a následujícího 27. proběhlo vždy v 19 hodin školení 
řidičů. Probírala se nová vyhláška č. 100. 26.dubna se konala v pohostinství Jednoty ve 
Slížanech zasedání MNV. Na programu byla zpráva o plnění volebního programu a zpráva o 
činnosti stavební komise. Sobota 28.dubna byla opět pracovní jako náhrada za 30. a 1., kdy bylo 
volno. Bylo tomu tak v důsledku úpravy pracovní doby v souvislosti s 1.májem. 

1.máj 1979. V předvečer tohoto svátku pracujících se jako již tradičně v Morkovicích konal 
pietní akt uctění památky padlých z obou světových válek. Akt organizovaný MO ČSPB se 
konal v 18 hodin. Průvodu od MNV k pomníku padlých před hřbitovem, kde byly položeny 
věnce se zúčastnilo asi 60 občanů, poslanci MNV a členové SPB.  

  
  

  
  

  
1.máj se ohlásil sice chladným počasím, ale bez deště. Den zahájil budíček dechových hudeb a 
po něm vyhrával obecní rozhlas budovatelské písně. Průvod se řadil jako již tradičně u Zadrevu. 
Odtud prošel městečkem a od horní samoobsluhy zpět do letního kina. Průvod zahájila vlajková 
četa, kdy vlajky ČSSR a SSSR neseny pionýry jako první, po nich pak vlajky spřátelených 
socialistických zemí. Nejpestřejší část průvodu představovala ostatně jako vždy škola. Žáci školy 
šli po třídách se svými učiteli. Průvod dětí zakončovala zvláštní škola a skupina žáků s 
ozdobnými koly. Zajímavou částí průvodu byla skupina kynologů Svazarmu se psy, po nich šli 
požárníci a myslivci. Závěr průvodu tvořily závody a nakonec občané. V průvodu hrála hudba 
jednak morkovská, jednak skupina hudebníků z Pačlavic. Po příchodu průvodu na letní kino 
zaujali na tribuně místo čestní hosté pod heslem, že je nutno především splnit závěry XV. sjezdu 
KSČ a dále pak pod obrazy Marxe, Engelse, Lenina, Gottwalda a Husáka. Mezi hosty byli 



představitelé okresu a to: předseda OOR Najkr, poslanec federálního shromáždění za morkovský 
volební obvod Bubeník a pak místní funkcionáři: předseda MNV I. Šebestík, dále předsedové 
národních výborů okolních obcí, a to Zdeněk Foltýn z Počenic-Tetětic, Kozák z Prasklic-Uhřic, 
Judas z Pornic-Pačlavic-Lhoty, dále představitelé místních podniků a to Zadrevu-ředitel 
Miroslav Šebestík, z Pal Magnetonu Dědek, z Lidrukova Pecháček, z JZD Polčák a představitelé 
organizací národní fronty: její předseda Antonín Urban, František Tichý, Slováček Hýsek-
předsedové stranických organizací v Morkovicích a dále někteří poslanci. Celkem bylo na 
tribuně 23 osob. Program byl zahájen hymnami ČSSR a SSSR, které dost nevalně zahrála hudba 
z Morkovic. Po zahájení, provedl ho předseda MV NF Antonín Urban, přednesl hlavní projev 
poslanec fed. sdružení Bubeník. Nutno konstatovat, že někteří lidé si spíše hleděli občerstvení a 
bavili se, méně již sledovali projev. Po oficiální části, která byla zakončena Písní práce, 
následoval kulturní program. V něm vystoupili žáci ZDŠ, národopisný taneční kroužek z 
Pačlavic, taneční kroužek svazáků, kynologové a pěvecký sbor SZK. Před letním kinem byla, 
jako je již tradicí, vystavena moderní zemědělská technika:  traktory zn. Kirovec, nákladní 
automobil, univerzální nakladač, skříňové auto typu Avia pro přepravu osob..května v pátek 
dopoledne se konala v sále SZK slavnostní schůze JZD na počest 30.výročí socializace vesnice. 
Na schůzi byli předány členům, kteří jsou již déle jak 25 let v JZD diplomy. Slavnostní schůzi 
pořádaly Závodní organizace KSČ a představenstvo JZD ČSSP Morkovice. Program byl 
následující: zahájení, kulturní program, slavnostní projev, diskuse a vystoupení hostů, společný 
oběd, předání čestných uznání a závěr. 

4.května večer se koná cvičné svolání spojek pro poplach na MNV. Je to v rámci přípravy 
cvičení CO. 

5.května v 19 hodin v malém sále SZK pořádá klub představení divadla Oldřicha Stibora z 
Olomouce. Byla provedena zpěvohra "Muž, který neodolal". Vstupné činilo 12 Kčs.  

6.května ohlásil místní rozhlas úmysl podniků sdružených v SZK vybudovat v zahradě 
sokolovny "areál zdraví" pro děti v rámci mezinárodního roku dítěte. Ve čtvrtek 11., v pátek 12. 
a v sobotu 12.května bylo na Kroměřížsku provedeno velké cvičení civilní obrany.  

 
Některé úkoly CO byly prověřovány v Morkovicích a v okolních obcích. Zejména se konaly 
prověrky práce MNV, základní devítileté školy a některých provozů JZD. Cvičení se zúčastnili 



pracovníci štábu CO z Kroměříže, dále předseda rady obrany státu v okrese Kroměříž a vedoucí 
tajemník OV KSČ Hamšík, předseda ONV Ant. Jablunka, místopředseda KNV Jakšík. Cvičení 
přihlíželi také zástupci různých okresů jihomoravského kraje. V rámci cvičení bylo prověřeno i 
povolání záložníků. Cvičení bylo řídícími orgány hodnoceno velmi kladně. Předseda MNV 
obdržel diplom od ONV, tajemník MNV J. Minks a učitel Zdeněk Janček uznání rady MNV 
Morkovice-Slížany za vzorné plnění úkolů při cvičení. V neděli 13.května se konal v sále SZK 
"májový koncert". Vystoupili na něm Pěvecký sbor Ognivo při Státní slezské filharmonii z 
Katovic z Polska, řídil Pavel Kotucha a pěvecký sbor SZK Morkovice. Ten přednesl pod 
dirigentem ing. V. Blešou 12 skladeb. Na závěr vystoupily oba sbory společně a přednesly 4 
skladby. Od 14.května se konal v Praze celostátní sjezd Českého svazu žen. Na sjezdu byla jako 
delegátka za okres Kroměříž i Martina Kovářová z JZD Morkovice. 15.května byla na schůzi 
Rady MNV Morkovice-Slížany podána zpráva o stavu obecní kroniky. V sobotu 19.května 
konalo se na hřišti u školy a na koupališti okresní cvičení dorosteneckých a žákovských 
požárních družstev okresu Kroměříž Plamen 79. Účastnilo se kolem 50 družstev z okresu.  

 
25. května proběhlo v sále sokolovny předávání občanských průkazů 

27.května vystupoval pěvecký sbor na soutěži v Blansku. 

V pátek dne 1.června proběhlo 1.kolo fotbalové soutěže 6 morkovských podnikových 
fotbalových družstev. Soutěžily kolektivy Palu, Zadrevu, Komunálních služeb, Státních 
zaměstnanců, sdruženého závodního klubu a JZD. V sobotu 2. a v neděli 3.června pořádala 
místní organizace svazu chovatelů drobného zvířectva výstavu drobných domácích zvířat. Byli 
vystavováni králíci, drůbež holubi, nutrie, pávi a exotické ptactvo. Chov exotického ptactva je v 
současné době velkou módou. Za velkého vedra, které po oba dva dny panovalo, navštívilo 
výstavu asi 600 osob z Morkovic i okolí. Byl vydán i katalog. 2.6. byl nalezen na polní cestě za 
humny Oldřich Vozdek z Morkovic. Zranil se pádem z kola tak, že za několik dní po převozu do 
nemocnice zemřel. 2.června se konalo v rámci Mezinárodního dne dětí večerní filmové 
představení pro děti zdarma. Ve dnech od 8. do 12.června probíhala v Kroměříži soutěž 
Armádních uměleckých souborů ASUT. Připomínáme to proto, že některý ze souborů 
vystupoval v minulosti vždy tradičně také v letním kině v Morkovicích. V pátek 8.června 
odpoledne se konal v Kroměříži aktiv kronikářů. V pátek večer se v 19 hodin konala v malém 
sále SZK členská schůze MO SČSP. Na schůzi, na které bylo přítomno jen 18 členů, bylo na 



programu: referát o knize L.I.Brežněva "Celina", referát o sovětské ústavě a diskuse. 7.června při 
velké průtrži mračen došlo k větším škodám na porostech v obcích u Kroměříže (Zlobice). V 
Morkovicích ale skoro vůbec nepršelo. 12.května vystoupili v Morkovicích v letním kině v rámci 
ASUT ve 14,30 pro žáky ZDŠ a pro školní družinu 2 vojenské soubory a to: dechový soubor 
vojenské posádky z Tachova a folklorní skupina ze Slovenska. Programu přihlíželo zdarma asi 
100 žáků ze školy. 16.června v sobotu odjela výprava organizace Českého svazu žen na výstavu 
do Ostravy. Od 8 hodin ráno probíhal na hřišti u školy sportovní den podniku Pal. Jednotlivé 
soutěžní discipliny se odbývali jednak na hřišti, jednak na sportovní střelnici v Pačlavicích. 
Soutěžily kolektivy tří závodů Palu a to z Morkovic, Valašského Meziříčí a Kroměříže. Soutěžilo 
se v těchto disciplinách:muži v kopané, ženy v kuželkách, muži i ženy v branném závodě a v 
odbíjené, smíšené družstvo ve střelbě z malorážky, dále pak ještě muži ve stolním tenise. V 
odbíjené mužů i žen vyhrála družstva z Kroměříže, ve stolním tenise družstvo z Kroměříže, v 
kuželkách ženy z Morkovic, v kopané muži z Morkovic, v branném závodě muži i ženy z 
Morkovic, ve střelbě z malorážky družstvo z Kroměříže. Putovní pohár ředitele závodu získalo 
po sečtení všech soutěžních bodů družstvo z Morkovic. Ve čtvrtek 21.června se rozšířila v 
Morkovicích zpráva o náhlé smrti bývalého morkovského fotbalisty M.Z., který bydlel v 
Kroměříži. Zemřel na IM, pohřeb žehem se konal v Gottwaldově ve čtvrtek dne 28.června. Z 
Morkovic odjely na pohřeb dva autobusy smutečních hostí. V sobotu 23.června se konalo na 
"morkovské hody" již tradiční setkání padesátníků a šedesátníků. Po prohlídce školy a 
fotografování se konala v sále sokolovny tradiční veselice. Jubilantů i s rodinnými příslušníky se 
sešlo na 220.  

 
padesátníci 

V neděli 24.června se konal v letním kině tělovýchovný den. Pořadatelem byli ZDŠ Morkovice a 
MŠ v Morkovicích a Slížanech a dále rodičovská sdružení uvedených škol. Bylo přítomno na 
450 osob, vstupné bylo dobrovolné, začátek ve 14 hodin. 13 vystoupení uváděly žákyně ZDŠ. V 
pátek 29.června obdrželi žáci Vysvědčení a skončil školní rok 1978/79. Odpoledne téhož dne 
odjeli někteří učitelé a zaměstnanci školy na třídenní zájezd do Jižních Čech. Navštívili 
Jindřichův Hradec, Třeboň, Budějovice, Český Krumlov. V sobotu 30.června a v neděli 
1.července se konaly v Morkovicích družební dny Morkovice-Žitavany. V sobotu 30.6. ve 12,30 



přijela do Morkovic početná skupina občanů, učitelů a sportovců z družební obce Žitavany na 
okrese Nitra. Po společném obědě v jídelně pohostinství Jednoty na náměstí se ujali hostů 
hostitelé, kteří je ubytovali. Ve 14,30 hod. začalo se fotbalové utkání na hřišti u školy. Byla 
sehrána dvě utkání mezi Jiskrou Žitavany a Slavojem Morkovice. Ve 14,30 nastoupila k zápasu 
B mužstva a po nich A mužstva. V 17 hodin začalo na volejbalovém hřišti v sokolovně utkání 
žen učitelských kolektivů. Utkání vyhráli Žitavanští 3:1. Další program:učitelé měli večeři v 
jídelně školy. po ní se odebrali do pohostinství Jednoty, kde u jídla, zpěvu a zábavy strávili večer 
a noc. Končilo se až v neděli ve 3 ráno. Další skupina hostů odjela ve 20 hodin na taneční 
zábavu, kterou pořádali myslivci Družba (název mysl. sdružení) v háji u sv. Anny v Troubkách. 
Někteří odtud odešli do Počenic, kde v tamním ořechovém háji probíhala rovněž taneční zábava.  

 
Druhý den si prohlédli hosté ze Žitavan Zadrev a pak odjeli do kroměřížského zámku, vrátili se 
do Morkovic na oběd a po obědě odjeli domů. V sobotu večer se po Morkovicích rozléhal zpěv 
hostí i hostitelů. Družba se tedy vydařila. 

5.července se konala plénum MNV. V sobotu 7.července došlo ke krádeži na římskokatolické 
faře. Bylo ukradeno zboží za 10 000 Kčs. V podezření byli občané cigánské národnosti. 
17.července se konala odpoledne v Kroměříži schůze předsedů organizací KSČ, kde tito byli 
informováni o chystaném zvýšení cen topiva, pohonných hmot, poštovného a telefonních 
poplatků, oblečení a obutí pro děti. Tím byly oficiálně potvrzeny již delší dobu kolující zvěsti o 
chystaném zdražení. Zpráva se během dne rozšířila mezi občany a měla za následek velké 
nákupy benzinu s frontami u benzinových čerpadel. Oficiální údaje o úpravě cen přinesl tisk v 
sobotu 21.července. Zdražení postihuje:a) od 20.července 22 hodiny benzin. Nové nákupní ceny 
jsou: Super 7,50 Kčs, Speciál 6,50 Kčs a Normál 6 Kčs za 1 litr, topná nafta 2 Kčs za litr místo 
dřívějších 0,90 Kčs za litr. b)od 23.července se odstraňuje cenové zvýhodnění dětského odívání. 
Nové ceny jsou o 100% i více vyšší než staré. Maloobchodní ceny paliv a energie se zvyšují o 
50%, což se týká uhlí, koksu i jiných tuhých paliv kromě dřeva, dále pak elektrické energie, 
plynu i dálkového topení. Stanoví se nové poštovné, telefonní i telegrafní tarify. Dopisy se 
frankují známkou 1 Kčs místo 0,60 Kčs, dopisnice známkou 0,50 Kčs místo 0,30 Kčs, ostatní 
sazby jsou vyšší zhruba o 100%. Zřízení telefonní přípojky přijde nyní na 2 000 Kčs místo 500 
Kčs. Dále se zvyšují měsíční sazby za telefon a pod. c)Dále se upravují: s platností od 1.srpna se 
zvyšují nízké důchody ze 600 Kčs na 780 Kčs, z 1 100 Kčs na 1 330 Kčs pro dvojici. O 30 Kčs 



se zvyšují všechny starobní, invalidní, vdovské a sirotčí důchody a výsluhy let. Od 1.srpna se 
zvyšují přídavky na děti o 50 Kčs měsíčně na každé dítě a to: na 1 dítě z 90 Kčs na 140 Kčs, na 2 
děti z 430 Kčs na 530 Kčs, na 3 děti z 880 Kčs na 1 030 Kčs. Dále se zavádějí opatření ve 
mzdách a to: zvyšují se mzdové prostředky k posílení hmotné zainteresovanosti a na směnnosti, 
od 1.září se provádí platová úprava pro učitele MŠ, učitele 1.stupně ZDŠ, vychovatele školních 
družin a dětských domovů, pro zdravotní sestry. Největším kritickým připomínkám je vystaveno 
zvýšení cen dětského oblečení a obutí.  

 
v červenci zastřelil J. Zaoral srnce s krásným parožím 

V týdnu od 23.července do 30.července začaly na Morkovsku žně. V sobotu 28.července se 
poprvé objevily kombajny na pšenici na trati Gréty. 

1.srpna vstoupilo v platnost ustanovení o omezení rychlosti na silnicích. Žně v tomto týdnu běží 
již naplno. Od 1. do 10.srpna trvá v důsledku dalších, tentokrát neopodstatněných pověstí o 
dalším zdražení, nákupní horečka. Šíří se rovněž nepravdivé zprávy o zavedení pracovních sobot 
(toto se šíří zejména ze severomoravského kraje).  

  
hudba Sv. Čecha závěrečné opékání špekáčků 

  



  
  

  
26.srpna pořádá SZK v Morkovicích pro děti v zahradě SZK dětský den. Děti soutěží na 
koloběžkách, opékají si špekáčky, soutěží v házení kroužků. Hraje také hudba Sv. Čecha a 
soubor pod vedením ing. Lad. Tesaře. 27.8. promítá kino francouzský film Blázni ze stadionu. 
Na této veselohře je rekordní návštěva-930 platících diváků. 

V pondělí3.září začal nový školní rok 1979/80.  

 
školní jídelna 

13.září odpoledne v 16 hodin byl sehrán fotbalový zápas mezi JZD SČSP Morkovice a Slavií 
Kroměříž. 20.září zemřel bývalý prezident ČSSR Ludvík Svoboda. 22.září byla pracovní sobota. 



Téhož dne večer pořádá SZK v sále hudebně-zábavný večer "z operety do operety". 26.září 
sledovali mnozí pohřeb bývalého prezidenta Ludvíka Svobody. 27.září ve čtvrtek se konalo 
plénum MNV. 28.září v 18 hodin večer se konala členská schůze SČSP. Na programu byla po 
četbě úryvku z knihy L.I.Brežněva Znovuzrození, zpráva o činnosti odbočky za uplynulé období, 
plán práce na 2.pololetí a přípravy na výroční členskou schůzi. Od neděle 30.září byl opět 
posunut letní čas na normální. 

1.října v pondělí zemřel RSDr. Alois Šebestík, tajemník KV KSČ v Brně, někdejší předseda 
ONV v Kroměříži a vedoucí tajemník OV KSČ v Kroměříži. Ve dnech 2. a 3.října byly v síni 
revolučních tradic vystaveny k podpisu kondolenční listiny. Pohřeb se konal v brněnském 
krematoriu 5.října.  

 
 

 
pohřeb RSDr. Aloise Šebestíka 



Ve dnech 12.října (pátek) až 14.října (neděle) odjelo 66 členů pěveckého sboru SZK Morkovice 
na třídenní zájezd do Polska, kde měli i 2 koncertní vystoupení. Od pondělka 15.října se začalo s 
bouráním 3 domů na náměstí. Byla tak zahájena příprava staveniště pro obchodní dům.  

 
26.října v pátek se konala v malém sále SZK veřejná schůze KSČ. 

1.listopadu večer v 19 hodin se konalo plénum MNV. 2.listopadu se konal pohřeb R. Urbanové, 
bývalé pracovnice na MNV v Morkovicích i na ONV v Kroměříži. 6.listopadu večer pořádala 
organizace SČSP lampiónový průvod v předvečer výročí VŘSR v Rusku. Sraz průvodu byl před 
MNV, pak se šlo kolem Ovčáčku (rybník) na hřiště u školy, kde byla zapálena hranice a 
vystřelovány jednotkou LM ze Zadrevu rakety. 7.listopadu se konala ve velkém sále SZK 
oficiální oslava. Pořádala ji odbočka SČSP. Slavnostní schůzi zahájil Jan Jablunka, předseda 
organizace. Po kulturní vložce a kratší přednášce o sovětské kinematografii shlédli účastníci film 
Lenin v říjnu. Na slavnosti bylo přítomno asi 50 osob. 14.11. se v Morkovicích rozšířila zpráva o 
smrti bývalé morkovské učitelky Pospíšilové. Její pohřeb se konal v pátek 16.listopadu ve 
Šternberku. Zemřelá se dožila 84 let. 24.listopadu pořádal SZK Morkovice Kateřinskou zábavu. 
Hrála hudba Akvarel, vstupné činilo 12 Kčs. V listopadu se začaly v Morkovicích dvě velké 
stavební akce: zde již vzpomenuté bourání tří domů na náměstí a regulace a zakrytí potoka v 
úseku od rybníka Ovčáčku po budovu MNV. Práce na regulaci postupuje velmi pomalu.  

1.prosince v sobotu pořádal SZK ve velkém sále mikulášskou taneční zábavu. Hrála hudba 
Atlantis. Okolo 10. a 11.prosince začala opět šířená panika, tentokrát, že bude snížena hodnota 
peněz. Někde dochází k vybírání vkladů, lidé nakupují. Pověsti se ukázaly falešné. Tyto zde již 
dříve vzpomínané panikářské zvěsti jsou zřejmě šířeny s úmyslem poškozovat naše hospodářství. 
14.prosince pořádá ROH Zadrev v sále SZK společenský večer na ukončení splnění plánu. 
Program připravili někteří zaměstnanci Zadrevu. 17.prosince se konala v Kroměříži schůze 
kronikářů. Kronika obce Morkovice-Slížany se ve své kategorii umístila na 2.místě v okresním 
kole. Do krajského kola nepostoupila. 20.prosince se konala večer v 19 hodin schůze pléna 
MNV. Silvestrovskou zábavou zakončili rok 1979 tentokráte požárníci. 

  



3.kapitola: Místní národní výbor v Morkovicích-Slížanech. Zařízení 
národního výboru. 
Ve složení národního výboru nedošlo v roce 1979 k žádným změnám. Počet poslanců zůstal 
stejný. Z administrativních pracovníků odešla do důchodu k 31.říjnu Aloisie Slámová a v příštím 
roce od 2.ledna 1980 nastoupí na její místo důchodce Bohumír Sláma. Úřední hodiny jsou od 
začátku roku ve středu a v pátek vždy od 8-12 hodin a od 13 ¨do 16,30 hod. Rada MNV se 
konala pravidelně 1x za 14 dní a to: 

V lednu 9.1. kdy projednávala aktivitu orgánů NV, poslanců a aktivistů, dále zhodnotila průběh 
inventarizace prostředků NV. 16.1. kdy bylo na programu projednání kolektivních smluv na 
plnění volebního programu závody a organizacemi Národní fronty, a kdy se projednávaly plány 
komisí a aktivů NV pro rok 1979. 

V únoru 6.2. kdy byla projednána zpráva školské a kulturní komise a komise veřejného pořádku, 
dále pak hodnocení topného období a tanečních zábav podle "statutu obce". 20.2. byla 
projednávána činnost komise místního hospodářství a obchodu, stav provozoven Jednoty, 
zásobování prodejen zbožím a ostatní služby. 

 
návštěva žáků základní školy u Lidových milicí podniku Zadrev 

 

V březnu 6.3. se projednávala činnost komise výstavby, budovatelské akce, bytová výstavba, 
stav připravenosti zvelebovací komise na úpravu obce. 20.3. byla na programu zpráva zdravotní 
a sociální komise a zpráva o stavu zdraví pracujících. 

V dubnu 3.4. se jednalo o činnosti organizací SSM, příprava hovorů s mládeží, dále činnost 
komise mládeže a tělovýchovy, činnost PO a činnost protipovodňové komise. 17.4. se 
projednávala činnost občanského výboru ve Slížanech, dále činnost sboru pro občanské 
záležitosti a průběh májových oslav. 

V květnu 8.5. se jednalo o přípravě hovorů s mládeží, dále o stavu místní lidové knihovny, 
lidové školy umění a byl projednán i stav kroniky. 22.5. byla radě MNV podána zpráva o 
průběhu hovorů s mládeží, které se konaly 18.5., byla projednána činnost MNV na úseku civilní 
obrany a činnost komise branné výchovy. 



V červnu 5.6. byla projednávána činnost bytové komise, stav bytového fondu, seznam a pořadník 
uchazečů o byty, komise ochrany veřejného pořádku připravila zprávu o kriminalitě a trestné 
činnosti, dále se projednávalo plnění rozpočtu MNV. 19.6. byla na programu Rady MNV činnost 
škol na závěr škol.roku a to ZDŠ, MŠ a zvláštní školy, a dále byl projednán návrh plánu práce na 
2.pololetí. 

V červenci 10.7. byl projednán stav připravenosti na žně a bylo zhodnoceno využití půdního 
fondu. Dále pak byla projednána činnost tělovýchovné organizace. 24.7. byla na pořadu zpráva o 
činnosti občanského výboru ve Slížanech a zpráva o hospodaření MNV v 1.pololetí. 

V srpnu 7.8. se schůze zabývala místním hospodářstvím a stavem služeb, dále projednávala 
činnost finanční komise. 21.8. byla projednána činnost školské a kulturní komise, plnění 
jednotného plánu kulturně-výchovné činnosti, připravenost škol na zahájení školního roku, 
umístění žáků do mateřských škol, dále byla projednána zpráva komise veřejného pořádku, 
požární ochrana a prevence. 

V září 4.9. byla na programu činnost plánovací komise a projednán i návrh plánu na 7.pětiletku, 
dále se zabývala Rada činností Sboru pro občanské záležitosti v Morkovicích. 18.9. se jednalo o 
přípravě podzimních hovorů s mládeží a činnost organizací SSM, dále činnost komise zdravotní 
a sociální. 

V říjnu 9.10. byla projednána zpráva komise ochrany veřejného pořádku v boji proti kriminalitě 
a stav dopravy v obci. 23.10. bylo projednáno plnění úkolů státní správy a činnost bytové 
komise. 

V listopadu 13.11. byla projednána zpráva závodů o plnění plánu, činnost protipovodňové 
komise. 27.11. byl projednán plán branné přípravy, taneční zábavy v zimním období. 

V prosinci 4.12. bylo na programu hodnocení orgánů MNV, poslanců a aktivistů, dále hodnocení 
masově-politické práce a aktivity občanů. 11.12. se projednávalo provádění inventarizace 
prostředků MNV, plán práce na 1.pololetí roku 1980 a bylo provedeno i hodnocení družby mezi 
obcemi Morkovice-Slížany a Žitavany. 

Pléna MNV Morkovice-Slížany. 25.ledna bylo na programu: návrh volebního programu na rok 
1979, dohody se závody na splnění volebního programu a zpráva o provedené inventarizaci. 
5.března jednalo plénum o zprávách závodů o plnění plánů v roce 1978 a stav plánů na rok 1979, 
dále se projednávala zpráva komise místního hospodářství a obchodu, situace ve službách a v 
obchodu. Na květnovém plénu bylo na programu plnění volebního programu a účast občanů na 
tomto plnění, činnost komise výstavby a komise zvelebovací. Byla rovněž podána zpráva o 
průběhu májových oslav.5.července jednalo plénum MNV o plnění volebního programu v 
1.pololetí roku 1979, dále o plnění rozpočtu MNV za první pololetí a byl schválen plán práce 
komisí MNV. 20.září byla na plénu projednána zpráva o plnění volebního programu, o využití 
brigád občanů, hodnota díla zvelebení obce, stav životního prostředí a úprava obce. 1.listopadu 
byla projednána zpráva komise místního hospodářství a obchodu o stavu služeb, dále zpráva 
komise ochrany veřejného pořádku, boj proti kriminalitě a dodržování statutu obce. 20.prosince 
se konalo poslední plénum v roce 1979, byla na něm zhodnocena práce národního výboru, 
poslanců, členů komisí a aktivistů, aktivita občanů a jejich podíl na akcích MNV a družba mezi 
obcemi Morkovice-Slížany a Žitavany. Na každé schůzi pléna byli přítomni zpravidla předseda 
ONV Antonín Jablunka, nebo poslankyně ONV Jiřina Hanačíková. Podle zprávy o hodnocení 
práce komisí MNV a aktivity poslanců, která byla projednávány na Radě MNV dne 19.září 1979 
je účast poslanců na plénech MNV kolem 80% a na schůzích Rady MNV skoro 100%. 

Práce komisí MNV. Předsedou plánovací komise je místopředseda MNV Miroslav Pátík, komise 
se schází 1x měsíčně a vypracovala návrh programu na 7.pětiletku. Činnost komise byla 
hodnocena jako dobrá, její práci doporučena větší aktivita. Předsedou finanční komise je 
Vladimír Mandrholc, komise trpí malou účastí členů na schůzích-2 poslankyně jsou na mateřské 
dovolené a schůzí komise se nezúčastňují. Komise má ve své práci problémy. Komisi výstavby 
předsedá ing. Horáček, komise se schází pravidelně, problémy v práci vznikají ze zaměstnanosti 



předsedy mimo obec. Komise sociální a zdravotní, jejíž předsedkyní je poslankyně Mazurová, se 
schází pravidelně a pracuje dobře. Komisi místního hospodářství a obchodu vede ing. Vladimír 
Bleša, komise pracuje dobře v oblasti obchodu, kde koná pravidelné besedy s dohlížecím 
výborem a se zákazníky. Také komise tělovýchovy a mládeže pod vedením Františka Brňovjáka 
se schází pravidelně a dobře pracuje. Zaměřuje se především na hlavní problém a tím je aktivita 
SSM. Jedná dále také o lepším zapojení mládeže v tělovýchově a o spolupráci mezi SSM a PO. 
Předsedou komise ochrany veřejného pořádku je poslanec Zdeněk Janček. Komise pracuje dobře 
a schází se pravidelně. Předsedou komise školské a kulturní je Stanislav Horák, komise se schází 
pravidelně a pracuje dobře. Předsedou bytové komise je František Kadlec. Komise se schází 
pravidelně 1x za dva měsíce. Vede evidenci bytů a vypracovává pořadník přidělování bytů. 

Plnění volebního programu v roce 1979. Z větších akcí stavebních byla dokončena a 
kolaudována administrativní budova JZD a předána do užívání.  

 
Druhou největší stavební akcí byla stavba pošty a automatické telefonní ústředny. Stavební dozor 
prováděl aktivista komise ing. Skřítek, dále členové komise Dobeš a Bleša.  

 

stavba pošty a 
automatické 

telefonní 
ústředny 

Instalační práce elektrické provádí Zdražil. Za průběh stavby je odpovědna zvláštní komise ve 
složení:tajemník MNV Minks, členové stavební komise Fr. Najman a předseda stavební komise 



ing. Horáček. Stavba je v akci "Z", což znamená, že 70% nákladů je financováno z rozpočtu, 
zbytek z brigád. Stavba je prováděna s obtížemi, měla být kolaudována v roce 1978, termín však 
splněn nebyl. Další stavební akcí "Z" je přístavba tribuny. Akce je prováděna po etapách, etapa 
určená pro rok 1979 byla splněna, celá stavba má být dokončena v příštím roce. Hodnota stavby 
v roce 1979 činila 100 000 Kčs. Na brigádách se podíleli zejména a vlastně výhradně členové 
fotbalového oddílu TJ Slavoj Morkovice. Akcí, s kterou se v tomto roce započalo je přístavba 
požární zbrojnice. V roce 1979 měly být hotovy sklepy v hrubém provedení. Byly provedeny jen 
zemní práce. V tomto roce se opravovala i budova MNV ve Slížanech. Akce probíhala vcelku 
dobře a v příštím roce zbývá dokončit jen některé drobné zednické práce a malování. Bude také 
provedena oprava fasády a úprava terénu. Z drobnějších stavebních akcí, které souvisejí s 
většími akcemi je třeba dokončit komunikaci u administrativní budovy JZD, autobusovou točnu 
ve Slížanech,křižovatku nad Slížany směrem k Troubkám, kanalizaci v ulici Cimburk, opravu 
veřejného osvětlení v Komenského ulici. Pro výstavbu rodinných domků bylo stavební komisí 
vytipováno 70 pozemků pro výstavbu rodinných domků. 

 
hřiště s rozestavěnou přístavbou tribuny 

 

Hospodaření MNV Morkovice-Slížany-rozpočet na rok 1979. Příjmy MNV na rok 1979 počítají 
s částkou 1 815 200 Kčs, které mají být uhrazeny následovně: 

daň zemědělská 33 500 Kčs 
daň z příjmů obyvatelstva 6 600 Kčs 
daň domovní 105 500 Kčs 
místní poplatky ze psů 4 700 Kčs 
správní poplatky 12 000 Kčs 
stravné ve školních jídelnách 550 000 Kčs 
tržba kina MNV 110 000 Kčs 
vnitřní správa 500 Kčs 
nájemné z bytů 25 000 Kčs 
hřbitovní poplatky 40 000 Kčs 
globální dotace od ONV 927 200 Kčs 
 

  



Předpokládané vydání MNV Morkovice-Slížany činí celkem 1 815 000 Kčs.Z toho: 

vodní hospodářství 25 000 Kčs 
opravy a údržba místních komunikací 13 000 Kčs 
požární ochrana 18 000 Kčs 
agitační středisko a obřadní síně 5 000 Kčs 
čištění obce 21 000 Kčs 
odvoz odpadků a rozhrnování smetiště 15 000 Kčs 
veřejná zeleň a úprava obce 20 000 Kčs 
veřejné osvětlení 200 000 Kčs 
pohřebnictví a údržba hřbitova 8 000 Kčs 
ostatní služby a údržba rozhlasu 33 000 Kčs 
všeobecná bytová péče 31 000 Kčs 
mateřské školy 60 000 Kčs 
základní devítiletá škola 300 000 Kčs 
zvláštní škola 40 000 Kčs 
školní jídelny 720 000 Kčs 
lidová škola umění 20 000 Kčs 
příspěvek sdruženému závodnímu klubu 15 000 Kčs 
sbor pro občanské záležitosti 5 000 Kčs 
místní lidová knihovna 10 000 Kčs 
kino MNV 100 000 Kčs 
práce a sociální věci 96 000 Kčs 
správa MNV 70 000 Kčs 
 

Akce "Z" nejsou zahrnuty do provozních výdajů MNV. K 30.6. bylo na akce "Z" vydáno: na 
stavbu tribuny 70 000 Kčs, na stavbu pošty 50 000 Kčs, celkem je plánováno 509 000 Kčs a 
vydání činilo k uvedenému dni 836 000 Kčs. 

Akce MNV Morkovice-Slížany. Důležitou akcí byly hovory s mládeží. Konaly se 2x v tomto 
roce a to 17.května v sále SZK Morkovice. Bylo přítomno 88 mladých. Na programu byla 
přednáška Doc. Dr. Lekosta o atheistické výchově a o náboženství v dnešní společnosti. Druhé 
"hovory s mládeží" se konaly 31.října, bylo přítomno 52 mladých občanů, z toho 36 členů SSM, 
3 poslanci MNV a předseda NV. Na programu bylo 62.výročí VŘSR a plnění volebního 
programu. 

Důležitým zařízením MNV je Komise pro občanské záležitosti. Složení komise v roce 1979 bylo 
následující: předsedkyní komise je členka Rady MNV Morkovice-Slížany Bohumila Churá, 
členy tajemnice Anna Staňková-administrativní pracovnice MNV, dále pak učitelky ZDŠ Vlasta 
Kokešová, Milena Morongová, Marie Medková, poslankyně ONV Jiřina Hanačíková, Libuše 

Rachtavová pracovnice SZK 
Morkovice, Olga Pektorová 
poslankyně MNV, Jarmila 
Blešová ředitelka mateř. 
školy ve Slížanech. Činnost 
komise. Byly odevzdány 
pamětní listy dětem, které 
opouštějí mateřskou školu, 
žákům, kteří opouštějí ZDŠ 
končíce povinnou školní 
docházku, slavnostní 
předávání občanských 
průkazů žákům ZDŠ bylo 
provedeno v květnu, 
vyřazení vojáků z vojenské  

předávání občanských průkazů 



evidence, slavnostní slib pionýrů, slavnostní slib Jisker (mladších pionýrů), sjezd rodáků, oslavy 
MDŽ, návštěva v domově důchodců, zájezd do divadla s důchodci, vzpomínková akce na 
zemřelé. Komise sledovala a blahopřála starým občanům při příležitosti jejich významného 
jubilea. 32 občanům bylo zasláno blahopřání k 50. a 60. jubileu, 6 hudebních blahopřání bylo 
odvysíláno obecním rozhlasem. 18 občanům blahopřáli členky komise osobně při jejich 70. a 
75.výročí narození, pro 5 občanů bylo uspořádáno blahopřání v obřadní síni při příležitosti 
90.narozenin, 15 občanům bylo písemně blahopřáno k jejich 80. a 85.narozeninám a byli osobně 
navštíveni členkami komise. Dále zorganizovala komise 1 besedu s rodiči žáků 1.tříd, 1 besedu s 
branci, besedu se žáky 7.-9.2tříd o činnosti Sboru pro občanské záležitosti, dalších 7 besed s 
občany. Sbor měl 6 schůzí, uveřejnil 2 články do okresních novin a 2 nástěnky. Vede kroniku, 
pamětní knihu a fotodokumentaci. 

Z činnosti některých komisí MNV. Bytová komise vede v evidenci 29 bytů, které jsou v 
současné době plně obsazeny. Žadatelů o byty je v obci 13, je vypracován pořadník přidělování 
bytů. Zvláštní péči věnuje komise činžovním domům a to zejména z hlediska péče o byty. Do 
všech činžovních  domů byl začátkem roku dán domovní řád. 

Práce finanční komise spočívá především v pomoci při sestavení rozpočtu, v organizaci 
inventarizace prostředků MNV, v kontrolní činnosti na úseku hospodaření MNV, v kontrole 
plnění rozpočtu, v zabezpečování hospodaření se socialistickým majetkem. Školská a kulturní 
komise jedná zejména o těchto otázkách: o provozu všech škol, o kulturní činnosti v obci, 
vypracovává jednotný kulturní plán a sleduje jeho plnění, kontroluje činnost sdruženého 
závodního klubu, provádí kontrolu činnosti všech školských zařízení včetně toho, že sleduje 
prospěch žáků 2x do roka, účastní se na rozmísťovacím řízení na ZDŠ u vycházejících žáků, 
společně se sdruženým závodním klubem se podílí na organizaci všech oslav v obci, společně s 
komisí pro výstavbu se podílí na zajišťování úkolů, které souvisejí se zahájením stavby mateřské 
školy, řeší otázky mimoškolské výchovy žáků, kontroluje činnost kina MNV. 

Kino místního národního výboru. Vedoucím kina je Leopold Rubíček. Personál tvoří promítači 
Oldřich Handl s plnou kvalifikací, Zdeněk Hanačík s kvalifikací na 35mm promítačku, 
praktikanti Ladislav Krejčí a Podaný Zdeněk z Věžek. Dále jsou zde pokladní Polášková, uvaděč 
Miloš Horáka uklizečka Terezie Malá. V letním kině se promítá od května do září a to ve středu, 
pátek, sobotu a neděli a v době filmových přehlídek denně. Začátek je podle počasí od 20,30 
hod. Začátek se řídí setměním. Promítané filmy: 

Měsíc produkce 
 ČSSR SSSR soc.země, 

Jugoslávie 
a prefer. 

kapital. 
státy 

celkem tržba 

leden 5/296 2/161 5/273 4/268 16/998 3 196 Kčs 
únor 4/569 5/350 3/277 3/249 15/1445 2 386 Kčs 
březen 7/630 3/123 4/161 1/22 15/938 1 436 Kčs 
duben 11/937 3/269 1/12 4/80 19/1298 3 196 Kčs 
květen 6/514 3/363 6/1162 7/2084 22/4123 20 739 Kčs 
červen 7/922 0/0 3/302 10/2208 20/3432 18 328 Kčs 
červenec 6/1229 3/268 9/1982 4/868 22/4347 22 667 Kčs 
srpen 6/1015 -/- 6/1757 9/3671 21/6443 35 331 Kčs 
září 4/586 0/- 1/55 12/1762 17/2403 13 509 Kčs 
říjen 5/615 7/571 1/14 4/164 17/1364 2 328 Kčs 
listopad 4/283 6/647 3/66 2/28 15/1024 1 601 Kčs 
prosinec 5/366 2/94 2/41 3/57 11/558 1 302 Kčs 
V letním kině platí různé slevy na vstupném a to pro důchodce, školní mládež, klub přátel 
sovětského filmu. V jednotlivých měsících, kdy se promítalo v letním kině bylo uděleno slev: v 
květnu 349, v červnu 412, v červenci 689, v srpnu 882, v září 260, celkem tedy 2 592 slevy. 
Rekordní návštěvu zaznamenal film Blázni ze stadionu italské produkce. 



Nová zařízení v letním kině. Byly přestavěny promítací stroje MEO 4X. Přestavba stála 62 000 
Kčs. Byly pořízeny 3 xenonové lampy po 4 000 Kčs. Technika promítací z letního kina byla 
přenesena do sokolovny, tím se zlepšil obraz v sále, přestavěné stroje ze sokolovny byly 
umístěny na letním kině. Dále byl do letního kina instalován nový magnetofon B 73 stereo. 
Vedle promítací kabiny byla přistavěna místnost 4x4m a obložena akustickým feálem. Má 
sloužit na rozšíření promítací techniky, bude zde umístěna 16mm promítačka. Bylo pokračováno 
v dobudování oplocení. Podle návrhů ing. V. Bleši bylo v areálu letního kina vysázeno 30 
černých borovic a bříz, 100 keřů na živý plot. V letních měsících byly vydávány tištěné letáčky s 
programem kina. 

Místní lidová knihovna v Morkovicích. Vedoucí MLK v Morkovicích je od 27.12.1979 
Blahoslava Hauschwitzová z Morkovic. Půjčovní doba v knihovně je vždy v úterý a v sobotu od 
13 do 18 hodin pro dospělé a ve čtvrtek od 13 do 18 hodin pro děti. Za rok 1979 bylo vypůjčeno 
11 002 knih a 2 877 periodik. Z toho činily: spisy zakladatelů marx. leninismu 79 knih, ostatní 
společensko-politická literatura 439 knih a 298 periodik, přírodovědecká literatura 153 knih a 8 
periodik, zemědělská literatura 103 knih a 27 periodik, technická literatura 258 knih a 324 
periodik, jiná naučná literatura 333 knih a 786 periodik, krásná literatura 5 984 knih a 223 
periodik, dětem do 14 let bylo půjčeno naučné literatury 654 knih a 490 periodik, krásné 
literatury 2 999 knih a 719 periodik. Knihovní fond obsahoval celkem 3596 svazků naučné 
literatury různého druhu, 6 489 svazků literatury krásné, 518 svazků naučné literatury pro děti a 
2 831 svazků krásné literatury pro děti. Celkem tedy bylo ve fondu knihovny 13 434 svazků. Za 
rok 1979 přibylo 586 svazků knih a 23 periodik. 

Dodatek ke kapitole III. Zařízení MNV. 

Přehled o činnosti Osvětové besedy ve Slížanech. 

a)kalendářní přehled činnosti: 

V lednu-vysíláno blahopřání občanům k Novému roku. 30.ledna se konalo školení CO pro 
důchodce, členy JZD a ženy v domácnosti. Zúčastnilo se ho 22 osob. 
V únoru se konala schůze ČČK, dohlížecí výbor Jednoty pořádal 10.února dětský karneval a k 
únorovým událostem byla v rozhlase vysílána relace. 
V březnu byla 7. provedena kontrola občanských průkazů, 10.3.pořádalo JZD besedu k MDŽ, 
15.března byla vysílána rozhlasová relace k výročí 15.3.1939 a 16.března pokračovalo školení 
CO druhou přednáškou. 
V dubnu se 20. konala veřejná schůze KSČ, 26.dubna pak ve Slížanech veřejné zasedání pléna 
MNV. 
V květnu byla uctěna památka padlých občanů ze 2.světové války položením věnců před 
májovým průvodem a 4.května se konal slavnostní aktiv k 30.výročí založení JZD. 
V červnu pořádalo MO SSM a výbor SRPŠ při mateřské školce "dětský den" v sokolské zahradě, 
2. a 17.června pořádalo SSM taneční zábavu v sokolské zahradě. 23.června pořádali svazáci 
diskotéku. 
V červenci pořádali svazáci 1x diskotéku. 
V srpnu pořádala OB zájezd na Slovensko do Vrátné doliny a 28.srpna vysílal místní rozhlas 
relaci k výročí SNP. 
V září pořádala OB zájezd do Luhačovic. 
V říjnu byla k výročí vzniku naší samostatnosti (28.10.1918) vysílána rozhlasová relace. 
V listopadu se konala 7.11. rozhlasová relace k výročí social. revoluce v Rusku, 9.11. pak znovu 
rozhlasové pásmo dětí mateřské školy. 2.listopadu se konala veřejná schůze KSČ. 
V prosinci byla vysílána rozhlasem beseda a blahopřání občanům k vánocům. 
b)činnost místní lidové knihovny: Místní lidová knihovna má 1 665 svazků. Během roku bylo 
půjčeno 831 knih a 529 časopisů. Knihovna byla otevřena vždy každou neděli. Knihovnu 
navštívilo za rok 171 občanů. Pravidelně si zde vypůjčuje knihy 46 dospělých a 13 dětí. V 
knihovně si vypůjčovalo knihy celkem 415 čtenářů, z toho do 14 let 178, od 15 do 19 let 41 
návštěvníků, zbytek tvořily osoby starší 19 let.  



4.kapitola:Národní fronta, politické, masové a zájmové organizace. 
Vedoucí politickou stranou v Morkovicích-Slížanech je Komunistická strana Československa. 
Práce stranických organizací v Morkovicích řídí místní výbor Komunistické strany 
Československa v Morkovicích. Počet členů místního výboru i hlavní funkcionáři jsou stejní 
jako v loňském roce, stejné zůstává i členění stranických organizací v obci: závodní organizace 
strany pracují v Zadrevu, Palu, JZD, ve škole, dále zůstávají dvě místní organizace -v 
Morkovicích zvané uliční, jedna je v Morkovicích a druhá ve Slížanech a dále je stranická 
skupina v komunálních službách-provozovně Morkovice. ZO je také v Lidrukově. Nejdůležitější 
akcí vnitrostranickou v letošním roce byla výměna stranických legitimací. K významnějším 
změnám ve stavu členstva přitom nedošlo. Stranické školení je organizováno stejně jako v 
loňském roce. Jinak je vedoucí úloha KSČ patrná při každé větší akci, kterou strana organizuje, 
nebo na které se podílí. Výčet těchto akcí by znamenal opakování všech důležitých veřejných 
událostí, manifestací a oslav. 

Druhou politickou stranou v Morkovicích je organizace československé strany lidové. 
Organizace lidové strany v Morkovicích má 37 členů, jejich průměrný věk je 55 let. Výbor ČSL 
zůstává v tomto roce stejný jako v roce minulém. Na výborových schůzích se schází pravidelně, 
v roce 1979 se sešel celkem 10x. Do výborových schůzí docházeli pravidelně i členové poslanci 
MNV František Najman, který je členem rady MNV, Oldřich Štěpánek a ing. Vladimír Bleša, 
který zastává v MNV funkci předsedy komise obchodu a místního hospodářství. Zástupcem LS 
ve výboru Národní fronty je Vladimír Hanák. Místní organizace se aktivně zapojila do 
budovatelského úsilí. Celkem odpracovali její členové během roku 1 250 brigádnických hodin v 
rámci volebního programu, na stavbě pošty, tribuny, na hřišti. V zemědělství bylo odpracováno 
375 hodin.Podle dohody s MNV byl obnoven park kolem kostela, kde byly vysázeny okrasné 
keře za finanční podpory MNV. 4členové ČSL jsou členy brigád socialistické práce. Člen MO 
Vladimír Hanák byl vyznamenán čestným uznáním vlády a ÚV KSČ. Řada členů aktivně 
pracuje v různých organizacích NF jako ve Svazu požární ochrany, v Červeném kříži, ROH, ve 
Svazu zahrádkářů a jinde. Z kulturní činnosti nutno zde vzpomenout i zájezdy, které organizace 
pro své členy pravidelně pořádá. 

Třetí politickou stranou v Morkovicích je Československá strana socialistická. Její Mstní 
organizace má v Morkovicích 18 členů, 2 členové během roku zemřeli. Výbor organizace tvoří 
tito členové: František Ladislav Čelechovský je předsedou, Jaromír Vítek místopředsedou, 
Vojtěch Sedláček jednatelem, Libuše Babyštová pokladní, Květa Rozumová kulturní 
referentkou. Výborových i členských schůzí bylo během roku 12. Také tato organizace se v 
rámci svých možností aktivně zapojuje do politického života:její členové pracují jako aktivisté v 
komisích NV (poslance MNV strana nemá)-F.L.Čelechovský je členem trestní komise MNV, 
Richard Šamánek členem komise plánovací a Vojtěch Sedláček komise obchodu MH. Během 
roku uspořádala organizace 3 jednodenní zájezdy. 

Společenskými organizacemi v Morkovicích-Slížanech jsou dále: Svaz protifašistických 
bojovníků základní organizace v Morkovicích, místní organizace Českého svazu žen, místní 
organizace Svazu československo-sovětského přátelství, 2 organizace Socialistického svazu 
mládeže, organizace SSM na závodech Palu, Zadrevu a JZD. Dalšími masovými organizacemi 
jsou odborové organizace na jednotlivých závodech. 

Základní organizace Českého svazu protifašistických bojovníků měla k 31.prosinci 1979 48 
členů, 2 členové zemřeli a 4 byli nově přijati. V říjnu se konaly nové volby výboru. Předsedou 
byl zvolen Vladislav Olšina, jednatelem Miroslav Dolák, místopředsedou Metoděj Foltýn, 
pokladníkem Karel Jurečka, sociálním referentem Františka Hýsková. V rámci Národní fronty se 
členové společně zúčastňovali významných manifestací a oslav, během roku její členové 
provedli 2 přednášky na Základní devítileté škole v Morkovicích. Dále se starali o údržbu 
prostorů před pomníkem obětí 1. a 2.světové války u hřbitova. Aktivně se zapojili i do sběru 
surovin-na člena připadá 10 kg starého papíru. 



Český svaz žen v Morkovicích má 110 členek. Organizaci řídí patnáctičlenný výbor. Jeho 
předsedkyní je Marie Klusalová, místopředsedkyní je Zdena Ředinová, pokladní Františka Tichá, 
jednatelkou Adamčíková, kulturní referentkou Marie Karlíková. Za rok 1979 uspořádala 
organizace tyto akce: 26.února lékařskou přednášku, jíž se zúčastnilo 80 žen, v dubnu se 20 žen 
v pěti schůzkách zabývalo zhotovováním karafiátů pro oslavy 1.máje. 16.června se 35 žen 
zúčastnilo zájezdu na prodejní výstavu na Černou louku do Ostravy. 3x za rok organizuje výbor 
brigádu na úpravu prostranství před hřbitovem, které se průměrně účastní 12 členek, členky 
výboru pracují v komisi pro občanské záležitosti a navštěvují staré osoby v den výročí jejich 
narození. Ženy pracují v četných organizacích NF, jejich zapojení jako poslankyň NV je 
uvedeno v dřívějším roce. V letošním roce se dále spolupodíleli na organizaci módní přehlídky. 

Místní organizace Svazu československo-sovětského přátelství má v Morkovicích 208 členů. 
Během roku 3 členové zemřeli a 3 přešli do jiné organizace. Práci organizace řídí výbor v tomto 
složení:předsedou je Jan Jablunka, administrativní pracovník v Zadrevu, místopředsedou 
Dobromil Sláma vedoucí prodejny oděvů, jednatelem Milena Krčálová vychovatelka, 
hospodářem Alena Zaoralová úřednice, kulturním referentem Josef Kovář, tiskovým referentem 
Pavel Michajlovič učitel ZDŠ, předsedkyní Klubu přátel sovětského filmu učitelka Marie 
Karlíková. Činnost organizace trpěla malou účastí členů na akcích, které organizace pořádala. 
Činnost odbočky v roce 1979 spočívala v organizaci tří přednášek, které připravila učitelka 
Marie Belková. Byly součástí členských schůzí. 12.února to byla přednáška "Úloha a význam 
SSSR na činnosti RVHP", přítomno bylo 40 členů, 19.dubna přednáška k 10.výročí dubnového 
pléna ÚV KSČ v roce 1969. Na schůzi, kde byl promítán i film bylo přítomno 54 členů, 8.června 
se konala přednáška "Socialismus a práva pracujících", na níž bylo přítomno 18 členů. Další 
schůze se konaly 28.září, na ní byli přijati i noví členové, dále zorganizovala odbočka 6.listopadu 
lampiónový průvod, 7.listopadu veřejnou oslavu k 62.výročí vítězství socialistické revoluce v 
Rusku, konečně 12.prosince besedu s účastníky zájezdu do SSSR. Výbor odbočky se během 
roku sešel 8x. Klub přátel sovětského filmu pořádal v listopadu dětský filmový festival, v 
prosinci proběhlo pak školní kolo soutěže "O zemi, kde zítra již znamená včera" na ZDŠ. 

 
beseda o SSSR v základní škole, přednáší E. Hýsková 

 



Svazácké organizace jsou v Morkovicích jednak na závodech jako je Pal, Zadrev a JZD, jednak 
pracují v obci 2 vesnické organizace a to v Morkovicích a ve Slížanech. 

Místní organizace Socialistického svazu mládeže v Morkovicích měla v roce 1979 32 členů ve 
věku do 27 let. Organizaci řídil výbor ve složení: Karel Dupák předseda, Pavel Horák 
místopředseda, Jiří Horák-referent ideově-politické výchovy, Ivo Šebestík mladší jako kulturní a 
sportovní referent, Zdeněk Pektor jako referent brigádní, pokladní byla Dana Štěpánková a 
jednatelem Radek Ptáček. Všichni členové se zúčastňují svazáckého vzdělávání. Aktivně se 
účastní "hovorů s mládeží", které pro ně 2x do roka pořádá MNV, jejich účast na budovatelské 
práci spočívala v odpracování 160 brigádnických hodin na stavbě tribuny a ve 106 hodinách 
odpracovaných při úklidu na jaře na vylepšení klubovny, úklidu jejího okolí a prostor letního 
kina odpracovali 216 hodin. Pro pionýrskou organizaci SSM při devítiletce zorganizovali 
Memoriál Květoslava Kolaříka a ve druhé polovině roku sportovní hry. Obě akce dotovala 
organizace i finančně částkou 900 Kčs. Členové SSM pracují aktivně i ve Svazarmu, 
SČSP,ČSPO a pod. 

 
Memoriál K. Kolaříka 

 

Základní organizace Socialistického svazu mládeže ve Slížanech měla v roce 1979 22 členů. 
Během celého roku se členové scházeli pravidelně na členských schůzích. Výborové schůze se 
konaly pravidelně každých 14 dní, který vždy rozplánoval úkoly na další měsíc. Výbor pracoval 
v tomto složení: předsedou byl Miroslav Krpec, místopředsedkyní Dagmar Ševčíková, 
jednatelem Zdeněk Koláček, kulturním referentem Magda Adámková a pokladníkem Taťána 
Podaná. Z činnosti ZO SSM uvádíme: pomoc při dětském karnevalu ve spolupráci se Svazem 
žen, úklid před budovou MNV v předvečer 1.máje, ke dni dětí uspořádali svazáci pro žáky ZDŠ 
a děti z mateřské školy sportovní odpoledne. Večer potom uspořádali první z řady tanečních 
zábav v sokolské zahradě. Z výtěžku zábav byla opravena sokolská zahrada, pořízeno nové 
pódium, natažen nový drátěný plot, vybudováno hřiště na volejbal a nohejbal, uklizena zahrada a 
podobně. Začátkem listopadu aktivita základní organizace upadla. 

Základní organizace Socialistického svazu mládeže v JZD ČSP Morkovice je ze všech 
závodních organizací v morkovských podnicích největší. Se souhlasem závodní organizace KSČ 
byly všechny dosavadní svazácké organizace v bývalých družstvech zrušeny a místo nich 
vytvořeny tyto organizace: ZO SSM Morkovice I u vedení závodu, ZO SSM Morkovice II u 
rostlinné výroby a ZO SSM III u vnitřních složek. V zemědělských závodech pracuje v současné 
době velmi mnoho mladých lidí, zdaleka ne všichni jsou však členy SSM. Práci SSM řídí 
celodružstevní výbor ve složení: František Brňovják-předseda, Jaromír Stavinoha je 
místopředsedou, je také referentem ideově-politické výchovy, hospodářem je Zdeněk Procházka, 



kulturním a sportovním referentem je Igor Peterka, hlídku Reflektoru mladých a pracovní 
aktivitu má na starosti František Fialík, jednatelem výboru je Jarmila Novotná. Výbory 
jednotlivých organizací mají toto složení: výbor u organizace II- rostlinná výroba tvoří Josef 
Kavřík, Marie Mariánková, Lubomír Němec, Jindřich Polišenský a Stanislav Majda. Jsou to 
většinou svazáci z okolních obcí. Výbor u závodu vnitřních služeb (organizace III) je vedena 
výborem ve složení Jarmila Cigánková, Dan Večerka, Jaroslav Judas, František Fialík, Ivan 
Šebestík, Miroslav Šamánek, Marie Sedlaříková a konečně výbor u organizace I-vedení závodu 
pracuje ve složení Hana Žmidlochová, Vlasta Kavříková, Libuše Navrátilová, ing. Dan Bleša a 
Jarmila Malá. Činnost SSM v JZD. 

Činnost ostatních svazáckých organizací je především vnitropodnikovou záležitostí a s činností 
obce nijak nesouvisí. Proto bude o nich jen zmínka ve zprávě o činnosti společenských 
organizací na jednotlivých závodech. 

Druhou část organizací Národní fronty v Morkovicích tvoří zájmové organizace. Patří mezi ně: 
požárníci, místní organizace chovatelů drobného zvířectva, svazu zahrádkářů, svazu včelařů. 
Přistupme ke zhodnocení jejich činností. 

Základní organizace Svazu požární ochrany v Morkovicích měla v roce 1979 65 členů, z toho 
byly 2 ženy. V průběhu roku se konaly 4 členské schůze a 4 schůze výborové se slabou, asi jen 
50% účastí členů. Činnost výboru i členstva byla zaměřena na úsek politicko-výchovné práce, 
kde byla v březnu uspořádána beseda na téma "Organizátorská a řídící práce a realizace závěrů 
sjezdů Svazu požární ochrany". Během roku byly také vysílány v rozhlase obecním relace o 
dodržování zásad bezpečnosti a to zvláště před zahájením topné sezóny. Se styků morkovských 
požárníků s jinými organizacemi nutno uvést především účast delegace na oslavách 80.výročí 
SPO v Mistříně a návštěvu 3 požárníků ze Žitavan při příležitosti družebního dne mezi 
Morkovicemi  a Žitavany. Bylo také provedeno 10 besed s mládeží. Kulturní činnost organizace 
spočívala v pořádání maškarního plesu,v tradičním již vodění medvěda v "ostatky" a v účasti 
členů na 3 požárnických výletech v okolních obcích: ve Lhotě, Prasklicích a Uhřicích. Také bylo 
oslaveno 50. nebo 60. výročí některých členů. (Z vlastní činnosti organizace jmenujme, že na 
úseku prevence byla provedena kontrola obytných domů v březnu, dále trvale probíhá spolupráce 
s komisí ochrany veřejného pořádku při MNV v Morkovicích, kde 2x do roka je komisi 
předkládána zpráva o činnosti sboru, konečně na úseku represe byly uspořádány 2 přednášky s 
velmi malou účastí členů. Jinak nutno konstatovat, že účast členů při zásazích je velmi slabá. Je 
tomu tak jednak proto, že velitel je trvale zaneprázdněn a členové nemají na této činnosti zájem-
zřejmě spoléhají na to, že je v obci trvalý útvar požární ochrany. Tak se tedy členové zúčastnili 
jen jedné akce a to při zásahu v budově SZK v Morkovicích. Lepší o něco již byla účast družstev 
na soutěžích. Družstvo mužů se zúčastnilo soutěže v Karolince, kde se ze 46 družstev umístilo na 
16.místě, družstvo dorostenců a mužů se zúčastnilo okrskového kola požárních družstev v 
Pačlavicích. Velkou aktivitou se vyznačuje činnost družstva mládeže. V základní organizaci je 
zde 20 mladých požárníků. Jedno družstvo je zapojeno do celostátní hry Plamen 79. Schází se 
pravidelně 1x za týden. V zimních měsících je jejich činnost zaměřena na klubovnu, kde hrají 
různé hry, soutěže a pořádají besedy, zjara pak pořádají vycházky do lesa nebo mají besedu s 
pracovníky Veřejného požárního útvaru. K 1.dubnu byl zřízen zájmový pionýrský oddíl Mladých 
požárníků při pionýrské organizaci na základní devítileté škole. V květnu provedl pro mladé 
požárníky besedu odbojář František Horák z Morkovic o okupaci na Morkovsku. Koncem května 
začaly již soutěže. Tak 19.května se konala soutěž požárních družstev v Morkovicích, kde se 
starší žáci umístili na 1.místě. V červnu se zúčastnili soutěže o putovní pohár Josefa Muchy ve 
Svatobořicích-Mistříně, kde dne 24.června skončili na 5. místě, 30.června pak soutěže o Zlatou 
proudnici Hané v Kyselovicích, kde se umístili na 3.místě. Morkovští mladí požárníci získali za 
aktivní činnost a dobré umístění v soutěžích také 10 poukazů na pionýrskou rekreaci v Jánských 
Koupelích na okrese Opava. Na táboře se mladí požárníci chovali vzorně. V podzimních 
měsících se činnost přenesla jednak do klubovny na požární zbrojnici, jednak se konal podzimní 
sraz hry Plamen 80 v Žopech, kde se Morkovští požárníci umístili v soutěži na 2.místě. 23. a 
24.listopadu při školení vedoucích mládeže v Rajnochovicích získali 3 členové po skončení 



zkoušek kvalifikaci pro vedoucí žákovských družstev. V prosinci pokračovaly opět hry v 
tělocvičně. Možno tedy uzavřít, že pro ZO SPO v Morkovicích je charakteristická slabá práce 
dospělých a dobrá práce mládeže. Celou kapitolu pak zakončíme krátkou zprávou o technice, 
kterou má požární sbor k dispozici. Veškerá technika je uložena na požární zbrojnici. Je to 
speciální vůz DVS 12 což je skříňové nákladní auto A-30, které dostali požárníci místo 
nákladního auta A-30. 

Místní organizace Svazu požární ochrany ve Slížanech je druhým požárním útvarem v obci. 
Organizace čítá 22 členů, z toho je 1 žena. Kompletní družstvo požárníků v obci není a to pro 
malý počet mladých v obci. Výbor pracuje ve složení:předseda Josef Závojský, velitel požárního 
družstva Svatopluk Minks, pokladníkem organizace je Ivo Navrátil a jednatelem Rudolf Šabata. 
Za celý rok se konaly 2 členské a 2 výborové schůze. Jiná činnost u organizace nebyla. 

Nejvýznamnější požární složkou v Morkovicích-Slížanech je Okresní veřejný požární útvar 
Kroměříž-požární stanice Morkovice. Velitelem je zde Josef Vašina, členy jsou Miroslav Přikryl, 
Lubomír Zaoral, Oldřich Závojský, Ladislav Krejčí, Ivo Šebestík, Zdeněk Hanačík. Činnost 
útvaru spočívá v činnosti represivní, v opravě stříkaček pro požární útvary v okrese Kroměříž, v 
zabíhání stříkaček a v údržbě a opravě veškeré požární techniky. Na úseku prevence provádí 
příslušníci útvaru preventivní prohlídky malých provozoven a rodinných domků. V roce 1979 
účastnili se členové veř. pož. útvaru těchto zásahů: 17.března při požáru rodinného domku na 
Dřínově, 16.května při požáru stohu na Rozárově, 13.srpna při požáru stohu v katastru obce 
Dřínov, 17.srpna při požáru slámy na poli v katastru obce Slížany, 16.září při požáru suché trávy 
u Pornic a 7.října při požáru hospodářského stavení v Litenčicích. Členové Okresního veřejného 
požárního útvaru v Morkovicích se řídí denním řádem, z něhož výtah zde pro zajímavost 
uvádím. Nástup směny probíhá v 7.00 hodin, dopoledne pak probíhá fyzická příprava, údržba 
požární techniky a nářadí. To trvá do 12.00 hodin. Od 13.00 hodin pokračuje program ve 
výcviku s požární technikou a ochrannými prostředky, s výcvikem v požárnickém sportu a končí 
v 18.30 školením. Další školení pak pokračuje do 22.00 hodin. Od 22.00 hodin začíná noční 
služba a pohotovost, která trvá do 06.00 hodin příštího dne. Pak je hodina na úklid a předání 
služby. Směny jsou dvoučlenné a střídají se po 24 hodinách. 

 
dubnová beseda s žáky ZDŠ 

 



Základní organizace Svazu chovatelů drobného hospodářského zvířectva v Morkovicích měla v 
roce 1979 51 členů, z toho 2 mladší 10 let. Výbor pracoval ve složení: předseda Radek Přibyl, 
jednatel MVDr. Dobromila Zaoralová, místopředseda Alois Jura, pokladník Květoslav Handl, 
hospodář Jaroslav Malý a líhňářka Jana Novotná. V organizaci jsou zřízeny tyto komise: pro 
chov holubů, jejím předsedou je Alois Jura, komise má 14 členů, kteří chovají 158 kusů holubů, 
komise pro chov králíků, kterou vede František Mišurec, má 20 členů a chová 130 králíků a 30 
angorských králíků, komise pro chov koz vede Oldřich Králík, pracuje v ní 8 členů a chovají 7 
koz a 2 ovce, komise pro chov exotického ptactva je vedena Květoslavem Ptáčkem, má 18 členů 
a ti chovají 377 exotů a konečně komise pro chov drůbeže je vedena Jaroslavem Churým, čítá 32 
členů, kteří chovají 345 kusů velké a 172 kusů zakrslé drůbeže. Konečně 1 člen chová 
kožešinnou zvěř a má 12 zvířat. Největší akcí, kterou organizace chovatelů v tomto roce 
pořádala, byla ve dnech 2. a 3.června výstava drobného zvířectva. Navštívilo ji 650 občanů z 
Morkovic a okolí. Z menších akcí se v únoru konalo stolní hodnocení králíků, v líhni bylo 
vylíhnuto a prodáno 9 000 kuřat a v měsíci srpnu se konala aukce koz. Bylo na ní prodáno 52 
kusů většinou do Bulharska. Aukci navštívilo asi 300 lidí. Činnost chovatelů měla i určité 
ekonomické výsledky. Na trh bylo odprodáno chovateli 14 410 kusů vajec za 114 410 Kčs, 769 
kusů králičích koží za 5 285 Kčs, 7,1 kg angorské vlny za 2 698 Kčs, 22,5 kg ovčí vlny za 2 700 
Kčs, 9 kusů kozlečích kůží za 264 Kčs, 24 kusů kůžek z nutrií za 4 800 Kčs. Členové organizace 
odpracovali 2 675 brigádnických hodin ve spolku, 86 hodin v JZD a 480 hodin v akci "Z". Dále 
se podíleli na sběru odpadových surovin a na sklizni sena. Toho sklidili12,5 q. 

 
myslivci při brigádě 19. května 1979 

 

Základní organizace Českého svazu včelařů v Morkovicích měla v roce 1979 54 členů, kteří 
obhospodařovali 491 včelstev. Stav včelstev a počet členů se oproti roku1979 snížil a to o 2 
členy a 80 včelstev. Pokles se projevil v Počenicích, kde se odstěhoval 1 včelař se 40 včelstvy a 
dále jeden včelař přestal včelařit pro vysoký věk. Celkem možno říci, že se stav včelstev snižuje 
ve všech obcích, které patří do obvodu Morkovské organizace, to je v Morkovicích-Slížanech, 
Uhřicích, Počenicích, Tetěticích, na Dřínově a ve Vlčích Dolech není v současné době ani jeden 
včelař. Tento stav je i výsledkem zhoršujících se podmínek pro včelaření (důsledek chemizace 
zemědělství). Během roku uspořádala organizace 2 členské schůze, 6 schůzí výborových, 3 
včelařské besedy při kočování na staveništích a 1 přednášku. V roce 1979 byl proveden přísun 



včelstev k řepce v JZD Morkovice. Do obce Litenčice bylo přisunuto 179 včelstev, do Střílek a 
Zástřizel 49 včelstev, do Zdounek 15 včelstev. Někteří členové přisunuli včelstva i k lipám do 
Záříčí a do lesů na Morkovsku. Na státní nákup dodali včelaři 875 kg medu. Dodávky se sledují 
a vyhodnocují a je předpoklad, že se včelaři z Morkovic umístí na předním místě v soutěži. O 
dodávku medu se převážně zasloužili ti včelaři, kteří kočují. Chovatelé vychovali celkem 208 
matek. Mateří kašičku letos včelaři nedodávali. O tuto činnost není mezi nimi zájem. Činnost 
organizace byla podle hodnocení výroční zprávy průměrná, což se dá přičíst zhoršeným 
snůškovým podmínkám v posledních letech. 

Místní organizace Českého ovocnářského a zahrádkářského svazu v Morkovicích.ZO ČZS měla 
v roce 1979 180 členů. V roce 1979 zemřelo 6 členů, jeden člen se odstěhoval a 3 členové byli 
nově přijati. Během roku bylo uskutečněno 6 výborových schůzí, členská schůze se nekonala. Ve 
zpracovně ovoce bylo uvařeno 100 q švestek, usušeno 10q švestek a vyrobeno 100 litrů 
jablečného moštu. Výbor ZO zajistil a rozprodal 85 q hnojiv a 25q sadby raných brambor. Byl 
uskutečněn zájezd na výstavu Flora Olomouc, členové se zúčastnili se svými exponáty výstavy 
ovoce a zeleniny v Kroměříži, morkovická odbočka měla samostatnou expozici, kde bylo 
vystavováno na 90 druhů kvalitního ovoce. Za provoz malotraktorem bylo účtováno celkem 2 
503 Kčs. Výbor organizace pracoval v roce 1979 bez velkých změn. Před novými volbami v roce 
1980 řada starších členů výboru odešla. 
Místní organizace Českého červeného kříže v Morkovicích měla v roce 1979 115 členů, 8 
zdravotních hlídek. Hlavními funkcionáři byly: předsedkyní Miroslava Derková-dělnice, 
místopředsedkyní a referentkou politické práce Květa Rozumová-obě jsou dělnicemi v Zadrevu. 
Tajemnicí a sociální referentkou je Marta Pecháčková úřednice na poště, pokladnicí Emilie 
Mazurová dělnice v Zadrevu a referentkou zdravotní služby Anděla Hanáková-zdravotní sestra, 
od poloviny roku pak důchodkyně, referentkou dárcovství krve je zdravotní sestra Julie 
Mlejnková a referentkou dorostu učitelka důchodkyně Vlasta Kokešová. V roce 1979 se konaly 
4 výborové a 1 členská schůze, 4 přednášky a besedy k významným výročím, 2 přednášky se 
zdravotnickou tématikou a 1 výchovný film. V obvodu odbočku je evidováno 54 dobrovolných 
dárců krve, jeden z dárců Michal Ovary daroval krev již 21x. Organizace ČČK zabezpečuje 
zdravotní službu při všech sportovních akcích a hromadných akcích, jako je 1.máj, lampiónové 
průvody apod. Věkový průměr členů je 61 let, ze 115 členů je 8 mužů. Členky ČČK poskytly 
ošetření v 301 případech, odpracovali při zdravotních úkonech 246 hodin, 200 hodin při jarním 
úklidu a 68 hodin při brigádách v zemědělství. 
Organizace sportovního zaměření jsou v Morkovicích dvě: je to tělovýchovná organizace Slavoj 
a branná a sportovní organizace Svazarm. Výbor tělovýchovné jednoty Slavoj Morkovice 
pracoval ve stejném složení jako v minulém roce. I jednotlivé oddíly byly stejné. Největším 
oddílem je oddíl kopané, dále pracují oddíl základní rekreační tělesné výchovy, oddíl 
volejbalový. V roce 1980 bude celostátní spartakiáda a to se projevilo i v činnosti tělovýchovné 
jednoty:nácvik provádí oddíl žen, v průměru cvičí 25 žen, oddíl mužů, kterých průměrně 
nacvičuje 12. Ženy nacvičují 2x týdně pod vedením Věry Tiché a Věry Talské a to vždy v 
pondělí a ve středu v tělocvičně devítileté školy, cvičení mužů vede učitel Josef Albrecht. 
Přejděme nyní k činnosti oddílu kopané TJ Slavoj Morkovice. Soutěžní rok 1978/1979. A 
mužstvo hrálo okresní přebor a skončilo s 28 body na 5.místě v tabulce. Vyhrálo 12 zápasů, 
prohrálo 10 a nerozhodně hrálo 4 zápasy. Dosáhlo přitom celkového score 39:38. Vedle 26 
mistrovských zápasů sehrálo ještě 13 přátelských zápasů. 

1.Těšnovice 78:36 42 bodů 
2.Kvasice 73:32 36 
3.Lubná 54:40 32 
4.Bařice 57:44 30 
5.Morkovice 39:38 28 
6.Dřínov 46:45 27 
7.Prasklice 58:38 26 
14.Zlobice 37:84 13 
 



Trenérem družstva je Dušan Churý. Nejvíce branek vstřelil Labuť-v mistr. zápasech 14, v 
přátelských 6, celkem tedy 20. Dalšími nejlepšími střelci jsou: J. Kroutilík, Bajer, Medek, ing. 
Bleša atd.  

 
Muži A v soutěžním ročníku 1978/79, 

2.ř.: Jaroslav Dostál, Jiří Štolfa, MVDr. Bedřich Formánek, Jiří Horák, Karel Koňarik, Jindřich 
Vymazal, Josef Remeš, Ivan Hýsek, Dušan Churý (trenér), Jiří Zwicker (vedoucí družstva) 

1.ř.: Jaroslav Blaž, Karol Petroš, Jan Bleša, Zdeněk Pátík, Radek Dostál, Věroslav Medek, Jiří Kroutilík, 
Jaromír Bajer 

 

B mužstvo hrálo třetí třídu a skončilo s 15 body na 5. místě v tabulce. Z 18 mistrovských zápasů 
vyhrálo 6, prohrálo 9 a 3 hrálo nerozhodně. Dosáhlo score 25:58. Vedle 18 mistrovských zápasů 
sehrálo ještě 6 přátelských zápasů. 

1.Troubky 33 bodů 
2.Chropyně 31 
3.Pačlavice 21 
4.Počenice 21 
5.Morkovice 15 
6.Kostelany 14 
7.Záříčí 12 
8.Litenčice 11 
9.Střílky 11 
10.Bezměrov 10 
Trenéry jsou Stanislav Pajgr a Josef Podaný. Nejlepším střelcem B mužstva je V.Štětina s 8 
brankami ve všech zápasech, na dalších místech jsou Jiří Minks, Lad. Kroutilík, Veselý, Ptáček, 
atd. 



Družstvo dorostu hrálo okresní přebor a skončilo s 20 body na 3.místě v tabulce. Z 16 
mistrovských zápasů vyhrálo 9, prohrálo 5 a 2 hrálo nerozhodně. Dosáhlo celkového score 
46:23. Přátelský zápas sehrálo jenom jeden. 

1.Nářadí Zborovice 29 b. 
2.Koryčany 26 
3.Morkovice 20 
4.Prasklice 15 
5.Dřínov 15 
6.Pačlavice 15 
7.Troubky 14 
8.Počenice 7 
9.Střílky 7 
Trenérem je Květoslav Vlha. Nejvíce branek nastřílel Dan Remeš-17, za ním následující Jaromír 
Vlč, Ivan Hýsek, Petr Jura, Zdeněk Kusala atd. 

 
Muži B v soutěžním ročníku 1978/79, 

1.ř.: Jaroslav trávníček, Josef Vlha, Zdeněk Prokop, Jaroslav Hýsek, Stanislav Kalivoda, Oldřich Vozdek 
2.ř.: Radek ptáček, Radek Dostál, Jan Minks, František Valenčík, Jiří Novák, Jan Remeš, Josef Žemžula, 

Jaromír Indrák, Stanislav Pajgr (trenér), Miroslav Pátík 
 

Družstvo starších žáků hrálo okresní přebor a dosáhlo jen 12 bodů. Z 18 mistrovských zápasů 
vyhráli 4, prohráli 10 a 4 hráli nerozhodně. Dosáhli pak celkového score 25:55. Dále sehráli 
starší žáci ještě 2 přátelské zápasy. 

1.Hulín A 34 b. 
2.Zdounky A 27 
3.Zlobice 21 
4.Kvasice 21 
5.Zborovice 17 
6.Kroměříž B 16 
7.Pačlavice 15 
8.Chropyně 13 
9.Morkovice 12 
10.Litenčice 4 
Trenéry jsou Jaromír Indrák, Ladislav Kroutilík, Jaroslav Hýsek. Nejlepším střelcem byl 
Borovička, který vstřelil 6 branek, na dalších místech Morong, Zápařka, Ivan Handl atd. 



Družstvo mladších žáků sehrálo 24 mistrovských zápasů a jeden zápas přátelský. Vyhráli 20 
zápasů, prohráli 2 a nerozhodně hráli 3. Dosáhli 41 bodů a celkového score 83:9. Tabulka: 
1.Morkovice 40 bodů, na dalších místech Zdounky, Zborovice a Pačlavice. Nejvíce branek 
vstřelil Ivan Handl. Trenérem je Josef Vlha. 
Ve 2.polovině roku se hrálo i podzimní kolo soutěžního roku 1979/1980. 
A mužstvo skončilo okresní přebor s 12 body na 9.místě. Z 13 mistrovských zápasů 3 vyhrálo, 4 
prohrálo a 6 hrálo nerozhodně. Dosáhlo score 16:22. 
1.Bystřice 21 b. 
2.Kvasice 18 
3.Bařice 16 
4.Lubná 13 
5.Rusava 13 
6.Troubky 13 
7.Roštění 13 
8.Prasklice 12 
9.Morkovice 12 
10.Holešov B 12 
11.Rataje 11 
12.Dřínov 11 
13.Chvalčov 9 
14.Zdounky 8 
Nejlepším střelcem podzimního kola byl Jiří Kroutilík se 6 brankami z mistrovských zápasů. Za 
ním následuje Labuť a Zdeněk Pátík. Trenérem je opět Dušan Churý. 
B-mužstvo hrálo 4.třídu jih a skončilo s 8 body na 10.místě, neboť z 11 zápasů vyhrálo jen 4, 
prohrálo 7 a dosáhlo score 11:19. 
1.Kostelany 16 b. 
2.Hulín B 16 
3.Žálkovice 15 
4.Koryčany 13 
5.Pačlavice 12 
6.Litenčice 12 
7.Rataje B 12 
8.Střílky 9 
9.Lubná B 8 
10.Morkovice B 8 
11.Záříčí 7 
12.Bezměrov 6 
Nejvíce branek vstřelil v tomto kole Dan Minks a to 4. Trenéři jsou stejní jako v loňském kole 
Stanislav Pajgr a Josef Podaný. 
Dorostenecké družstvo hrálo okresní přebor a skončilo podzimní kolo s 15 body na 3. místě. 
Sehrálo 11 mistrovských zápasů, z nichž 7 vyhrálo, 1 hrálo nerozhodně a 2 prohrálo. Dosáhlo tak 
score 25:13. 
1.Chvalčov 17 b. 
2.Prasklice 15 
3.Morkovice 15 
4.Rusava 15 
5.Roštění 13 
6.Kroměříž B 13 
7.Lubná 12 
8.Bařice 10 
9.Kvasice 9 
10.Bystřice B 7 
11.Dřínov 6 
12.Troubky 0 
Nejvíce branek nastřílel Jaroslav Vlč a to 8. Trenérem je opět Květoslav Vlha. 



Starší žáci hráli okresní přebor a s 8  body skončili na 7.místě. Z 10 mistrovských zápasů 4 
vyhráli a 6 prohráli. Měli pasivní score 9:19. 

1.Bystřice 18 b. 
2.Kvasice 15 
3.Holešov 15 
4.Chropyně 14 
5.Zborovice 10 
6.Zdounky 8 
7.Morkovice 8 
8.Koryčany 8 
9.Zlobice 5 
10.Žálkovice 4 
11.Pačlavice 3 
5 branek, což bylo v podzimním kole nejvíce, vstřelil Zápařka. Trenérem byl Jiří Zach. 

Mladší žáci sehráli v podzimním kole 10 mistrovských zápasů, z nichž 7 vyhráli a 3 prohráli. 
Dosáhli 14 bodů a score 17:7. Tabulka nebyla vydána. Nejlepším střelcem byl Handl se 7 
brankami. Trenérem je Josef Vlha. Takový je obrázek morkovských fotbalistů. 

Organizace Svazarmu v Morkovicích byla vedena stejným výborem jako v loňském roce. Z 
kroužků pracovali jednak kroužek kynologů a jednak kroužek střelecký. 

Kynologický klub při základní organizaci Svazarmu v Morkovicích měl v roce 1979 20 členů. 
Předsedou klubu byl Jaromír Brázdil, jednatelem Miroslav Hýsek a výcvikářem Pavel Pektor. 
Nácvik psů se konal jednak individuelně a pak společně jedenkrát týdně, a to vždy v neděli. Za 
rok 1979 bylo provedeno 6 veřejných vystoupení v Tetěticích, Morkovicích, Počenicích, na 
Bunči a v Zástřizlech. V klubu je chováno 17 psů, z nichž 7 je chovných. 15 psů je plemeno 
německý ovčák, 1 pes je rasa rotvajler a 1 pes je německý boxer. Členové klubu se zúčastnili 
všech okresních akcí. Bylo to 8 závodů v okrese, 2 mimo okres. Největšího úspěchu dosáhl v 
minulém roce chovatel Jiří Bleša a Antonín Raclavský, kteří na okresních přeborech v Hulíně 
obsadili 2. a 3.místo. Také František Mička dosáhl se svým psem na závodech v Nezamyslicích 
3.místo. Vedle výcviku odpracovali ještě členové 300 brigádnických hodin v akci "Z", a to 
zejména na stavbě pošty a na stavbě tribuny. Na úpravách areálu cvičiště se odpracovalo 200 
brigádnických hodin. 

 
kynologický klub v prvomájovém průvodu 

 



Činnost střeleckého kroužku. Na základě usnesení výborové schůze základní organizace 
Svazarmu byl založen střelecký kroužek při Základní devítileté škole v Morkovicích. Ten začal 
pracovat 4.dubna 1978. Z původních 6 členů se kroužek rozrostl na 21 chlapců a děvčat. V 
průběhu školního roku počet členů kolísal, nakonec zůstalo v kroužku 18 členů. V roce 1979 se 
střelecký kroužek zúčastnil okresního přeboru a to ve dvou kategoriích: v kategorii mladších 
žáků do 12 let a v kategorii starších žáků do 15 let. Hlavně družstvo mladších žáků dosáhlo 
výrazného vítězství nad ostatními družstvy. V soutěži se umístilo na 1.místě a jeho členové 
obsadili 1., 3., 4. a 6. místo. Starší žáci se v soutěži umístili na 4.místě a v jednotlivcích byli 
morkovští na 4.,5.,8. a 10.místě. Mladší žáci se zúčastnili krajského přeboru, kde skončili na 
7.místě ze 13 družstev. V roce 1978 se náborového závodu na ZDŠ v Morkovicích zúčastnilo 16 
žáků a v roce 1979 již 30 žáků. Při soutěžích zvítězili všichni, kteří chodí do kroužku. Již to je 
výrazným svědectvím užitečnosti kroužku. Střelecký kroužek vede Milan Zaoral. V Morkovicích 
má sportovní střelba dobrou tradici. Kroužek tak navazuje na tradici z počátku 70.let, kdy byl 
vedoucím Ladislav Jablunka. I tenkráte dosahoval kroužek dobrých výsledků. 

  



 

5.Kapitola: Zařízení a činnost Sdruženého závodního klubu ROH 
Zadrev Morkovice 
Výbor sdruženého závodního klubu ROH Zadrev Morkovice tvořili v roce 1979 zástupci 
Zadrevu (Václav Bleša, Jaromír Šiška, Zdeněk Novák, Emilie Olšinová, Ladislav Krejčí), Palu 
Morkovice (Zdeněk Derka, Ivan Sedlařík, Jiří Vinklárek), JZD ČSP (Zdena Kubánková a Karel 
Štětina), ROH při ZDŠ (Eliška Hýsková a Vladimír Bleša), MNV (Ivo Šebestík), OPS Kroměříž-
provoz Morkovice (Dana Vabroušková), Lidrukova (Luděk Polášek). Vedoucím SZK zůstala 
Libuše Rachtavová, zástupce Okresního kulturního střediska v Kroměříži Václav navrátil. V 
revizní komisi byli dva zástupci ze Zadrevu a po jednom z Palu, JZD a OPS. 

Činnost Sdruženého závodního klubu spočívá v organizaci mimoškolního vzdělávání. Tímto 
úsekem se rozumějí přednášky a besedy, dále pak ještě se sem počítají i zájezdy s ideově-
politickou nebo vlastivědnou náplní. Výroční zpráva uvádí, že v tomto směru byl ve spolupráci 
se sborem pro občanské záležitosti národního výboru uspořádán cyklus přednášek na téma 
"Světonázorová výchova". Jedna taková přednáška se konala při hovorech s mládeží v květnu t.r. 
Dále se konaly ve spolupráci s JZD 2 přednášky na téma Politika KSČ a socialistického státu, 
dále jedna přednáška společenské výchovy, jedna s brannou tématikou, 123 přednášek pro 
zvýšení nebo doplnění kvalifikace pro členy JZD, 5 přednášek zájmových. Pro žáky ZDŠ byl 
uspořádán tématický zájezd do Holešova na výstavu "Kresby z Terezína" a další zájezd pro děti 
na Bunč nazvaný "Po partyzánské stezce". V oblasti technicko-ekonomické propagace bylo 
provedeno na přání JZD 9 akcí s tématikou, kterou si určilo družstvo. Druhou oblastí činnosti je 
oblast estetické výchovy a rozvoje zájmové činnosti. V tomto směru má sdružený závodní klub 7 
kroužků, které se scházejí víceméně pravidelně v pátek, sobotu a v neděli. Část kroužků se 
schází v tělocvičně ZDŠ, jeden kroužek se schází v bytě vedoucího. Uveďme nyní přehled 
kroužků a charakterizujme stručně jejich činnost. 

1.Filatelistický kroužek vycházel při své činnosti v roce 1979 z plánu práce, který byl schválen 
18.února. Klub udržuje dobrý kontakt s pionýrskou organizací na základní devítileté škole. Ta 
také zapůjčila kroužku svoji vývěsní skříňku k výstavám československých známek k různým 
výročím. Je to jedna z forem propagace filatelie. Ve spolupráci s pionýrskou organizací byl 
založen kroužek mladých filatelistů, který vede jeho vlastní samospráva. Má také svůj plán 
práce. Pracuje pod patronací a vedením dospělých. Vlastní kroužek dospělých měl v tomto roce 
18 členů. Plán výměnných schůzek byl dodržován. Členové se zúčastnili kolektivně volby 
nejlepší československé známky, zúčastňují se výměnných schůzek v Kroměříži, Holešově a v 
Gottwaldově. Příspěvky na činnost bere kroužek od SZK. Předsedou kroužku je František 
Okálek, místopředsedou a správcem kolování je ing. Burian, jednatelem je Josef Havel a 
správcem novinkové služby Zdeněk Trávníček z Prasklic. 

2.Kroužek společenského tance má 20 členů, jeho vedoucími jsou Věra Tichá, úřednice pošty a 
učitelka Eliška Hýsková. Činnost spočívá v nácviku společenských a rytmických moderních 
tanců pro různá vystoupení. Kroužek vystoupil během roku na 3 plesích v místě, na dvou plesích 
v okolních obcích a na oslavách 1.máje. Nacvičuje v tělocvičně základní devítileté školy. 
Instrumentální skupina mladých začala pracovat o letních prázdninách. Nacvičuje 1x za týden a 
má v repertoáru již 20 skladeb. Na veřejnosti vystoupila skupina poprvé v srpnu. Vedoucím 
kroužku je Svatopluk Čech. 

3.Nejaktivnější činnost vykazuje pěvecký sbor. 17.února se konal IV. oblastní sjezd Unie 
českých pěveckých sborů jihomoravského kraje v Brně, kterého se za sbor zúčastnili 2 delegáti. 
Oba byli zvoleni do výboru. V sobotu 3.března konal se kulturní večer (byl to již 49. samostatný 
koncert pěveckého sboru), na němž účinkoval pěvecký sbor Vokál ZK Přerovských strojíren 
vedený dirigentem prof. Janem Leibnerem spolu s domácími pěvci. V sále bylo přítomno kolem 
100 lidí. Ve dnech 29. a 30.dubna konal sbor pracovní soustředění na chatě podniku Pal 
Magneton v Rajnochovicích. Soustředění se zúčastnilo 50 zpěváků. Náklady hradil SZK. Při té 



příležitosti uspořádán byl koncert pro osvětovou besedu v místě, na němž předneseny sbory a 
také zpívali i sólisté Božena Zaoralová a Zdena Derková. 1.května spoluúčinkoval sbor na 
kulturním programu na průvodě. V sobotu 12.května účinkoval sbor na IX.májovém koncertě v 
Příkazích u Olomouce. Spolu s morkovským sborem a domácími pěvci vystoupil zde i polský 
soubor Ogniwo z Katovic. Vystoupili jednak samostatně, jednak, jak již bývá při takových 
příležitostech zvykem i společně. Na druhý den v neděli 13.května byl uspořádán v Morkovicích  
Májový koncert, na němž se představil uvedený polský soubor. Má 52 pěvců a jeho dirigentem je 
Jerzy Matula. Každý ze souborů zde předvedl svůj program. Společně byl proveden sbor z 
Verdiho opery Nabucco, který zpívali naši česky a Poláci polsky. Naši pak předvedli jeden 
polský sbor a Poláci opět jeden český. Při koncertě vystoupili i dvě sólistky morkovského sboru. 
Celý koncert vyzněl manifestačně jako výraz česko-polského přátelství. V sále bylo jen asi 50 
návštěvníků. Po koncertě při společném posezení byly navázány bližší kontakty: dirigent ing. 
Bleša byl pozván na září do Polska, aby zde navázal družbu s některým polským souborem v 
oblasti Katovic. Pozvání bylo s díky přijato. 19.května zazpívali zpěváci při sňatku dvou členů 
souboru v obřadní síni na kroměřížské radnici.  

 
 

27.května zúčastnil se sbor krajské soutěže v Blansku na téma zpíváme dnešku. Akci pořádalo 
krajské kulturní středisko a krajský metodik Jaroslav Dostalík. Každý ze zúčastněných sborů 
zpíval 30 minut sbory na zvolenou tématiku, morkovští zpívali na tématiku "mír". Účinkovalo 42 
pěvců. Soutěže bylo přítomno 13 pěveckých sborů z kraje. Sbor obsadil 3.místo. 10.června se 
zúčastnila delegace 39 zpěváků XX.pěveckých slavností jihomoravského kraje v Gottwaldově. 
Morkovský dirigent poprvé řídil sbor spojených pěveckých sborů (800 pěvců). Ve dnech 10. až 
12.srpna podnikl sbor zájezd na západní Slovensko. Zájezd měl rekreační charakter. 11.září 
došlo k setkání zástupců polského souboru Harmiona z Tych a našeho souboru v Těšíně. Za 
polskou stranu se setkání zúčastnili Roman Warzecha-předseda okresního orgánu pěveckých 
sborů a dirigent souboru Mieczyslav Dziendziel, z morkovské strany předseda sboru Ivan 
Sedlařík, Oldřich Churý, ing. Vl. Bleša, dr. Karel Slezák a tlumočník. Byla zde domluvena 
návštěva morkovského souboru v Polsku ve dnech 12. až 14.října. Tam byla navázána družba 



morkovského a polského souboru. SZK zájezd do Polska schválil a členové sboru začali 
intenzivně připravovat zájezd. Po jistých komplikacích a nesrovnalostech, které se nakonec 
vyřešily na úrovni ONV a OV KSČ, se zájezd uskutečnil. Zúčastnilo se ho 59 členů, kteří odjeli 
jedním autobusem a třemi osobními vozy. V pátek dne 12.října dojeli zpěváci na hranice, kde je 
již očekávali členové souboru harmonia. ti také doprovodili morkovské zpěváky do rekreačního 
střediska Ochaby poblíže Mikolowa. Krásné podzimní počasí zájezdu po celé tři dny přálo. 
Zpěváci navštívili zámek PSCZYNA a odpoledne odjeli na společnou zkoušku do města Orzesze 
poblíž Mikolowa, kde měli večer vystoupení ještě se dvěma polskými soubory. Na koncertě bylo 
přítomno na 300 diváků. Tištěný polský program měl jako přílohu stručnou historii morkovského 
pěveckého sboru. Každý sbor zpíval samostatně a pak všechny tři sbory společně. Morkovští 
přednesli celkem 16 sborových skladeb, jako sólisté vystoupili Zdena Derková a Božena 
Zaoralová. V závěrečné části byly společně provedeny sbory od J. Šoupala Za jeden krásný 
pohled tvůj, sbor z opery Nabucco od G. Verdiho a od Szopskiho sbor Lec, piesni w dal. Příští 
den v sobotu navštívili zpěváci bývalý koncentrační tábor Oswiecium. V památníku 
československých občanů byly položeny kytice květů a zazpíván sbor Eugena Suchoně Aká si 
mi krásná. Po obědě v Mikolowě byla společná zkouška na koncert v Mikolowě. Konal se spolu 
se souborem harmonia v 16,30 hodin v kulturním domě v Mikolowě. Morkovští zde přednesli 15 
sborů. Zpívaly opět i obě sólistky. Koncert se konal při příležitosti tamních oslav Dne učitelů. Po 
koncertě byla společná večeře a po ní setkání pěvců s představiteli politického života, lidové 
zprávy, školství a kultury ve městě. Nedělní program spočíval v návštěvě planetária a velkého 
parku v Katowicích a po setkání s řediteli patronátních závodů se zpěváci se svými hostiteli 
rozloučili a vrátili se domů. O celém zájezdu napsal článek do Kroměřížské Jiskry Milan Joska - 
vedoucí zájezdu "Úspěch Morkovských zpěváků v Polsku". V pátek 7.prosince zúčastnil se 
soubor okresního kola "písní přátelství" v Holešově. Pořadatelem byl OV SČSP. Na koncertě 
účinkovalo 48 zpěváků a předneslo 4 skladby. Ve čtvrtek 29.prosince se konala výroční schůze 
souboru v restauraci v Počenicích, kde činnost sboru v uplynulém roce byla příznivě zhodnocena 
předsedkyní ZV ROH Zadrevu Majdovou. Sbor měl v roce 1979 18 sopranistek, 14 altistek, 13 
tenoristů a 15 basistů. Celkem tedy 60 členů.  

Pokračujme nyní dále ve výčtu činnosti SZK.Na úseku společenské zábavy a oddechu 
pracujících se konalo v roce 1979 10 plesů a tanečních zábav, které pořádaly různé organizace 
národní fronty, 1 dětský karneval, který pořádal SSM z Palu a 1 vánoční veselice pro děti. 
Zařízení SZK je celoročně využíváno. O tom svědčí tento přehled. V roce 1979 se zde konalo 15 
schůzí společenských organizací, 3 školení CO pro obec, 2 školení CO pro JZD, 1 školení CO 
pro OÚNZ, 20 školení a schůzí JZD s celodenním seminářem, 20 veřejných schůzí, plén MNV a 
schůzí různých organizací NF, 3 podnikové konference Zadrevu, 1 ideologická konference, 11 
slavnostních schůzí různých podniků a organizací, 4 akce pro brigády socialistické práce. 32 
stranických školení. Dále se zde konaly pravidelně schůze MV KSČ, TJ Slavoj a 2x týdně se zde 
promítal film. 

4.Kroužek filmových amatérů MOKAF (Morkovský klub amatérského filmu) byl založen 
16.května 1979. Jeho členové se pravidelně scházejí na schůzkách a účastní se různých 
přednášek a akcí, které pořádá KAF Kroměříž (kroužek amatérského filmu). Metodickou pomoc 
vykonává člen kroměřížského klubu Halama. Amatéři natáčí na formát 8mm a od listopadu i na 
formát 16 mm (byla zakoupena kamera Krasnogorsk 3). Kroužek natočil zatím několik krátkých 
filmů a to o družebním zájezdu ze SSSR do Morkovic, stranickou schůzi v JZD, závěrečnou 
oslavu na splnění plánu v Zadrevu. 

5.Dalším kroužkem SZK je dětský orchestr pod vedením Aloise Tichého zvaný dříve též ATOM. 
Soubor má údajně 30 členů a schází se ke zkouškám v bytě vedoucího Aloise Tichého. Během 
roku vystoupil soubor 10x jak doma tak i v okolních obcích při různých schůzích a jiných 
příležitostech. 



 
SZK se podílel i na pořádání srpnového odpoledne pro děti 

na snímku vystoupení hudební skupiny pod vedením ing. Ladislava Tesaře 
 

 
dětský karneval, prosinec 1979 

 

  



6.Kapitola: Školství v Morkovicích. 
Základní devítiletá škola ve školním roce 1978/79 měla toto kádrové obsazení: ředitelem školy 
byl zasloužilý učitel Jaroslav Polišenský, zástupcem ředitele učitelka Eliška Hýsková. Ve škole 
učili: 

V 1.třídách Vlasta Kokešová-již jako důchodkyně a Marie Medková, 
Ve 2.třídách Marie Polišenská jako důchodkyně a Milena Morongová, 
Ve 3.třídách Alena Derková a Marie Maňasová, 
Ve 4.třídách Marie Belková a Marie Kukulová, 
V 5.třídách Marie Karlíková a Božena Němcová, od 1.ledna 79 pak místo ní Jana Pecháčková 
V 6.třídách byli třídními Jaroslav Dostál, Vladimír Bleša a Josef Albrecht, 
V 7.třídách Ludmila Hanáčková a Pavel Michajlovič, 
V 8.třídách Pavla Krejčiříková a od května důchodce Mojžíš z Kroměříže, a Jan Babyšta, 
V 9.třídách Zdeněk Janček a Jana Kotěrová. 

Dále učili na 6.-9.třídě bez třídnictví Bronislava Albrechtová, od pololetí Jarmila Štelcová, 
důchodkyně Vlasta Frýdecká a od ledna důchodce František Kadlčík a po přechodnou dobu i 
důchodkyně Novosadová. 

V červnu ukončilo školu celkem 63 žáků 9.třídy a 20 žáků 8.třídy. Na školy odešlo 16 žáků 
osmých tříd a 23 žáků devátých tříd, na učení 4 žáci osmých tříd a 40 žáků devátých tříd. 
Celkem tedy odešlo studovat 39 žáků. 

 
 

Pionýrská skupina nese název po prvním veliteli 1.československé brigády Jana Žižky Janko 
Ušiakovi. Patří sem pionýři ze základní devítileté školy, děti ze školy z Prasklic a Pačlavic a 
pionýři ze zvláštní školy. Celkem má skupina 25 oddílů s 569 dětmi. 22 oddílových vedoucích 
jsou učitelé, 4 vedoucí jsou studenti. 19 studentů vede dále družinky. Skupinovým vedoucím byl 
Jan Babyšta.  



Nejvýznamnější akcí pionýrské skupiny byly oslavy 30.výročí pionýrské organizace, které se 
konaly v sále SZK Morkovice dne 24.dubna. Vyučování toho dne na ZDŠ v Morkovicích ani na 
okolních školách nebylo.  

 
 

Oslavy začaly v 8.30 hod. slavnostním projevem ředitele školy, pokračovala zhodnocením 
činnosti skupiny vedoucím Janem Babyštou a zdravicemi hostí. Z těch byli přítomni zástupce 
MNV tajemník MNV Minks, zástupce Palu ředitel Milan Dědek, zástupkyně Zadrevu 
předsedkyně ZV ROH Majdová, František Tichý předseda MV KSČ, František Čech předseda 
dozorčího výboru Jednoty, člen jednotky LM z Palu Ospalík, předseda MO SČSP Jan Jablunka. 
Po přestávce následoval kulturní program, ve kterém každý oddíl představil vystoupení. Slavnost 
v sále skončila ve 12 hodin. Odpoledne se konaly na hřišti sportovní hry. Bylo to vlastně 
sportovně-branné odpoledne. V něm vystoupili požárníci s ukázkou požární techniky, 
kynologický kroužek Svazarmu provedl ukázku výcviku psů, příslušníci Veřejné bezpečnosti 
vysílačky, samopaly. 

  
 Ve 14,30 hod. v sále SZK předvedli herci z divadla Oldřicha Stibora z Olomouce divadelní hru 
Ferda Mravenec. Součástí oslav byla i výstava, která byla ve dnech 29.4-1.5. otevřena v malém 
sále SZK pro veřejnost vždy od 10 do 12 hodin a odpoledne od 13 do 15 hodin. Na výstavě byly 
panely s dokumenty k třicetileté historii pionýrské organizace na škole, vyznamenání a diplomy, 
kterých PO dosáhly, jejich oddílové kroniky, fotografie z putovních pionýrských táborů a z 



činnosti mezinárodního klubu družby. V rámci oslav se konal rovněž slib nových pionýrů 
slavnostním způsobem. 

 
nástup dětí na slavnostní předání pionýrských šátků 

 Z jiných akcí, které spadaly do rámce oslav to byly: "Běh mladé fronty", který se koná 
každoročně a jehož vítězové postoupili do okresního kola, dále skupinové zasedání skupinových 
rad okresu v Kroměříži a rovněž i řada besed. 

Zvláštní škola v Morkovicích měla ve školním roce 1978/79 toto obsazení: ředitelkou byla Marta 
Kopčilová, učiteli František Kopčil a Eva Kučerová. Od 2.pololetí škol. roku 1978/79 je škola 
trojtřídní. Ve škole je toho času 12 dětí cikánské národnosti. V 1.ročníku (1. a 2.třída) je 11 žáků, 
ve 2.ročníků (3.-5.třída) je 11 žáků a ve 3.ročníku (6.-9.třída) 8 žáků. Celkem je tedy na škole 30 
žáků. 3 žáci dokončili v tomto roce školní docházku. Učitelé školy jsou aktivně zapojeni do 
politického života. Ředitelka školy je předsedkyní jedné okresní komise, důvěrnicí komise péče 
o mládež, vedoucí místní lidové knihovny v Uhřicích, lektorkou ideově-politické výchovy a 
pracuje dále jako logoped na ZDŠ. Učitel František Kopčil je předsedou vesnické organizace 
KSČ v Uhřicích, propagandistou agitačního kolektivu, lektorem ideově-politické výchovy a 
pracuje dále jako logoped na ZDŠ, učitelka Eva Kučerová je členkou výboru Českého svazu žen, 
vede oddíl PO na škole a pracuje jako logoped na mateřské škole. Zvláštní škola v Morkovicích 
udržuje družbu s osobitou školou v Holíči a má patronátní smlouvu s brigádou socialistické 
práce v Zadrevu a okresním podniku služeb v Morkovicích. 

Pobočka lidové školy umění v Morkovicích patří pod LŠU v Kroměříži. Ve školním roce 
1978/79 vyučovali zde 3 učitelé: Jindřich Bleša, který byl zároveň vedoucím pobočky, Dana 
Stýskalíková a jako externí učitelka Jitka Neužilová. Na pobočce je klavírní oddělení, houslové 
oddělení, přípravná hudební výchova, hudební nauky a souborová hra. Klavírní oddělení mělo 36 
žáků, houslové 15 žáků, oddělení přípravné 8 žáků. Celkem tedy navštěvovalo školu 59 dětí. Do 
LŠU docházejí žáci z Morkovic, Prasklic, Pačlavic a Pornic. Pobočka pořádala 11.května 
závěrečný koncert na počest 34.výročí osvobození Československa. Do školy byl pořízen nový 
nábytek-židle a stolky a 2 nová pianina a 2 gramorádia. 

Mateřská škola v Morkovicích měla v roce 1978/79 4 oddělení, ve kterých vyučovali: Anna 
Koudelková (je zároveň ředitelkou školy), Helena Jelínková, Anna Břečková a A. Lechnerová, 



Ilja Churá a Eva Kocmanová, Marie Žvátorová a Marie Adamčíková. k denní docházce bylo 
zapsáno 120 dětí ve věku od 2 do 6 let. 23 dětí nemohlo být pro nedostatečnou kapacitu přijato. 
Děti předškolního věku se zapojily do tří soutěží: do celostátní rozhlasové soutěže "správný 
chodec", v níž 19 dětí získalo odznak pro správnou odpověď, 6 dětí se zúčastnilo svými výkresy 
okresní soutěže na téma "doprava", a 60 dětí se přihlásilo do "klubu otužilců". Tak tedy jednou z 
nových forem výchovy je i zde soutěžní. 

V mateřské škole ve Slížanech bylo ve školním roce 1978/79 celkem 29 dětí, o které se starala 
ředitelka Jaroslava Blešová a učitelka Lidmila Ludvíková denně na školu dojíždějící z Vážan u 
Kroměříže. Z významnějších akcí na škole zaznamenávám: 7.listopadu školní slavnost na počest 
výročí VŘSR a výstavu dárků z SSSR, 23.listopadu zahájení saunování dětí, 3.1. návštěva 
místního národního výboru, 30.ledna vystoupení dětí na slavnostní schůzi brigád socialistické 
práce v JZD a vystoupení na dětském karnevalu, 1.května vystoupení dětí při pietní slavnosti 
kladení věnců u pomníku padlých ve Slížanech, 2.června vystoupení dětí v soutěžích při 
příležitosti oslav mezinárodního dne dětí. Dále vystoupili děti z mateřské školy ve Slížanech i na 
tělovýchovném dni v Morkovicích. 

 
 

  



7.kapitola: Zdravotní služba a veterinární služba v Morkovicích. 
 

A.Zdravotní služba. 
Zdravotní středisko v Morkovicích je podřízeno okresnímu ústavu národního zdraví v Kroměříži. 
Má 2 zdravotní obvody. Do zdravotního obvodu Morkovice 1 patří větší část Morkovic a 6 
okolních obcí a závod Pal Magneton Morkovice. V obvodě je 3 499 obyvatel. Obvodním 
lékařem je MUDr. Petr Müller, zdravotní sestra Vítězslava Zapletalová, dále jeden zubní lékař a 
jedna zubní instrumentářka. Lékař ordinuje denně od 6,45 do 13,30hod. v ordinaci a pak až 
do16,45 při návštěvách u nemocných. V úterý je ordinační doba do 18 hodin. V ordinaci lékaře 
bylo za rok ošetřeno 12 326 nemocných. V obvodě se narodilo 51 dětí, zemřelo 45 osob. 
Nejčastější příčinou úmrtí jsou nemoci oběhové soustavy (21 ze 45) na 2.místě novotvary (13 
případů ze 45). Z evidovaných onemocnění je na 1.místě diabetes, dále zhoubné nádory a 
precarcerosy, hypertenze. V obvodě je dále 153 čestných dárců krve, 57 občanů bylo zde 
očkováno proti tetanu, 110 proti chřipce. Bylo zde rovněž 45 úrazů. 

Obvod Morkovice 2 zahrnuje část Morkovic, 6 okolních obcí, 1 osadu, 1 samotu, dále místní 
závody mimo Pal. V obvodě je celkem 3 079 osob. Obvodním lékařem je MUDr. Petrikowitz 
Koloman, zdravotní sestrou byla po část roku Anděla Hanáková a po jejím odchodu do důchodu 
sestra Majdová. Pro oba obvody pracuje dětská lékařka MUDr. Vězdová, ženský lékař MUDr. 
Sum, pro obvod 2 dále 1 zubní lékařka Mudr. Mázlová a instrumentářka. V ambulanci bylo 
ošetřeno 13 665 osob. V obvodě se narodilo 38 dětí a zemřelo 52 osob. Příčiny úmrtí jsou stejné 
jako v 1.obvodě. Pro oba obvody je typické podstatné zvýšení počtu diabetiků. 

B.Veterinární služba 
V kádrovém obsazení nastaly během roku tyto změny: odešla MVDr. Kolomazníková a na její 
místo nastoupila veter. technička Marie Uhlířová, na místo MVDr. Suchomela přišel MVDr. 
Němčanský. Hromadná onemocnění zvířat se nevyskytla, jen u králíků se velmi rozšířila 
myxomatóza a to v měsíci září. Nejčastěji se vyskytují onemocnění: u telat jsou to chřipky, u 
krav záněty mléčné žlázy, u prasnic se vyskytla tuberkulóza, provádí se tuberkulinace a nové 
případy se již nevyskytly. Dále se vyskytují nemoci způsobené technologií krmení, ustájení a 
ošetřování, nemoci v důsledku přeplnění prostorů. Tak z důvodů vlhka ve vepříně v Morkovicích 
se vyskytla chřipka, ve Slížanech pro přeplněnost kanibalismus. 

Inseminační středisko. 
Během roku odešel do důchodu inseminátor Cyril Březina. Jinak nedošlo k žádným změnám. 

  



8.kapitola: Zásobování obyvatelstva a služby. 
Obchodní síť v Morkovicích-Slížanech sestává z těchto provozoven: tří prodejen potravin, z toho 
jedna ve Slížanech, jedné prodejny ovoce a zeleniny, jedné prodejny konfekce, jedné prodejny 
obuvi, dvou prodejen masa, jedné průmyslové prodejny, jednoho pohostinství s vyvařováním, 
dvou dalších pohostinství z toho jedno ve Slížanech, jedné mlékárny, jedné prodejny kusového 
textilu, jedné prodejny metrážového textilu, jedné prodejny průmyslového zboží, jedné prodejny 
partiového zboží, jedné prodejny stavebnin. 

Dozor vykonává komise místního hospodářství a obchodu a ta konstatovala ve své zprávě radě 
MNV, že stav provozoven je co do čistoty dobrý, personál že pečuje o vzhled provozoven 
dostatečně, že nedostatky jsou ve skladovacích prostorech, jelikož jde o provozovny většinou v 
soukromých domech. Zastoupení sortimentu je dostatečné, bylo by třeba jen zvýšit širší 
zásobování metráže a kusového textilu. Také zásobování potravin je podle názoru komise v 
uspokojivém stavu, vzhledem však k tomu, že v Morkovicích nakupují maso i dojíždějící, měly 
by být pro Morkovice zvýšeny příděly. Nedostatky se jeví především v tom, že při přejímce 
zboží jsou prodejny dost často uzavírány. Málo je rovněž zásobována prodejna ovoce a zeleniny. 
Při další zprávě ve druhé polovině roku byly projednávány komisí i různé stížnosti občanů na 
zásobování. Šlo zejména o to, že v prodejnách potravin je někdy nekvalitní starý a tvrdý chléb s 
dvoudenním zpožděním, i rohlíky jsou někdy podobné kvality, poměrně málo jsou dodávány 
cukrovinky. V kusovém textilu je málo zboží pro děti do 6 let, košile, tepláky, rukavice a noční 
košile prý chybějí, v metráži se opět projevuje nedostatek ložního prádla, koberců a látek, 
průmyslová prodejna má nedostatek elektrospotřebičů a trvá nedostatek skla. Z vlastního 
pozorování pak dodejme, že občas, a to zřejmě jako důsledek špatné organizace zásobování, 
nikoliv nedostatku, chybí některé druhy zboží. Tak jen namátkou: v době sezóny nakládání 
okurek byl velkou vzácností ocet, kterého byl velký nedostatek, občas chybějí kvasnice, stále je 
vzácné kakao, v průmyslovém zboží občas chybějí žárovky a nedostatek se jeví v některých 
druzích elektrických bateriích. 

Pracovní doba v prodejnách je tato:ve stavebninách je otevřeno v ÚT, ST a PÁ od 7 do 17 hodin, 
ve ČT od 7 do 16 hodin, SO 6-11., v zelenině PO-ČT od7 do 12 a od 14 do 17, PÁ 7-12 a 14-17, 
v obuvi PO-ČT 7-12 a 14-17, PÁ 7-12 a 14-17, v PÁ do 18 hod., v metráži v PO-PÁ 7-12 a 14-
18, v kusovém textilu je stejná otvírací doba, v prodejně průmyslového zboží PO-ST 7-11 a 13-
17, ČT-PÁ 7-11 a 13-18, v partiové prodejně PO-PÁ 7-12 a 13-16,30, v prodejně potravin ve 
Slížanech v PO-PÁ 6-13 a 15-18, masna v Havlíčkově ulici má otevřeno ÚT 7-18, ST 7-12 a 14-
17, ve ČT 7-18,30, masna na Fučíkově ulici ÚT 6,30-12 a 14-17, ST, ČT 6,30-12 a 14-17, PÁ 6-
12 a 13,30-17,30, SO 6-11. Samoobsluha na Fučíkově ulici PO-PÁ 6,30-12 a 14,30-17, SO 6,30-
9,30, prodejna potravin v horní části obce PO-ÚT 7-12 a 14-17, ST 7-12, ČT, PÁ 7-12 a 14-17, 
SO 7-11. Mlékárna PO-PÁ 6-17, SO 6-10. 

Ze služeb je v Morkovicích především Okresní podnik služeb v Kroměříži. Má otevřeno od 7.30 
do15,30 od pondělka do pátku. Opravují se boty, elektrospotřebiče, bylo zrušeno protektorování 
pneumatik. 

Druhým podnikem poskytujícím služby je Okresní podnik služeb Kroměříž-provozovna 
Morkovice, provádí především instalaci ústředního topení a výměnu kotlů, plán plní na 95%, 
příčinou je nedostatek materiálu. 

Konečně třetí provozovnou poskytující služby je Styl-zakázkové krejčovství. má 7 zaměstnanců 
a 1 brigádníka, má velmi mnoho práce, plán plní na 140%. Pracovní dobu má v pondělí až pátek 
7,30-16a v pátek do 17 hodin. 

Klempířské služby poskytuje Lidrukov, holičství, kadeřnictví a pedikúra je pod Okresním 
podnikem služeb, rámování obrazů pod Okresním průmyslovým podnikem. Okresní podnik 
služeb zajišťuje 1x týdně a to zpravidla ve čtvrtek odvoz odpadků a popela. Uhelné sklady 
přijímají v Morkovicích jen objednávky, zásobují Morkovice topivem ze své provozovny ze 
Zdounek. 



Konečně je v místě i pohřební služba, která je začleněna do okresního průmyslového podniku. 

Statistický obrat provozoven. 

provozovna 
č. 

druh plán (tis. 
Kčs) 

skutečnost 
(Kčs) 

14-001 ovoce a zelenina 786 786 309 
12-029 masna 2 074 2 073 864 
12-031 masna 1 385 1 384 916 
13-103 mlékárna 2 718 2 717 376 
11-142 potraviny 1 947 1 946 765 
11-146 potraviny 3 275 3 275 684 
02-222 potraviny 2 024 2 023 536 
23-402 obuv 1 513 1 512 314 
22-411 oděvy 1 247 1 247 025 
21-414 textil 1 260 1 259 726 
21-415 textil 900 899 550 
37-456 průmysl. prod. 6 419 6 419 033 
42-468 stavebniny 4 943 4 942 960 
41-494 partiová prod. 503 502 596 
62-654 restaurace 1 450 1 546 249 
70-701 restaurace 241 261 552 
70-765 restaurace 801 800 486 
Za povšimnutí stojí, a to zejména ve srovnání s údaji z roku 1975, že tržba v provozovnách 
Jednoty podstatně se zvýšila, dále pak, že jen 8 z celkového počtu 17 nepatrně překročilo 
vytýčený plán tržby (z toho ve všech případech restaurace). Celková tržba v roce 1979 tedy činí 
33 599 941 Kčs. Z toho tržba ve třech restauracích činí 2 608 287 Kčs. 

 

 

 
školní družina 

 

  



9.kapitola: Výrobní podniky v Morkovicích. hlavní údaje o jejich 
hospodaření. 

Zadrev 
Okresní průmyslový podnik Zadrev Morkovice je největším výrobním podnikem v Morkovicích 
a je spolu s malou provozovnou ÚLUV Uherské Hradiště, která, jak bude dále pojednáno, se 
rovněž zabývá košíkářskou výrobou, nositelem tradice košíkářské výroby v Morkovicích. 
Vedoucími pracovníky závodu v roce 1979 byli ředitel Miroslav Šebestík, výrobní náměstek 
Jaroslav Hýsek, ekonomický náměstek Miloš Zbořil. Hlavními funkcionáři společenských 
organizací byli předsedou ZV KSČ Ladislav Slováček, předsedkyní ZV ROH Ludmila Majdová 
a předsedkyní ZO SSM Dagmar Slezáková. Všichni uvedení funkcionáři až na Miloše Zbořila a 
Ludmilu Majdovou jsou občany Morkovic. Ke konci roku 1979 měl závod 525 zaměstnanců, z 
toho bylo 368 žen a 157 mužů. na košíkáře se učilo 14 učňů, z toho 9 děvčat. Věkové složení 
zaměstnanců se pohybuje kolem 49 let u mužů a 42 let u žen. Celkové průměrné věkové složení 
zaměstnanců činí 46 let. Podrobnější přehled věkového průměru pracovníků poskytuje tato 
tabulka: 

 muži (let) ženy (let) 
dělníci v dílnách 34 35 
domácí dělníci 61 43 
režijní pracovníci 50 53 
technicko-hosp. pracovníci 49 37 
Z celkového počtu 525 zaměstnanců pracovalo dále 61 důchodců. Další složení pracovníků 
jednotlivých kategorií ukazuje tabulka. 

Složení pracovníků k 31.12.1979: 

skutečný fyzický stav 525 
z toho ženy 368 
mladiství 19 
pracující důchodci 61 
učni 14 
technicko-hosp. prac. 40 
dělníci 422 
režijní pracovníci 63 
Přehled o stále klesajícím počtu pracovníků v závodě ukazuje následující tabulka: 

rok skutečně zaměst. pracovníků + % k roku 1976 průměrná mzda 
1976 552 100% 2 002 Kčs 
1977 545 98,73% 2 027 Kčs 
1978 530 97,24% 2 091 Kčs 
1979 517 96,54% 2 148 Kčs 
+ je uveden přespočet 

Z uvedeného přehledu je patrný již několikaletý pokles stavu pracovníků, který se nedaří 
doplňovat o dorost. V roce 1979 bylo do podniku přijato 125 osob, z toho asi polovina na 
přechodnou dobu (důchodci) a za totéž období odešlo z podniku 136 pracovníků včetně 
důchodců. Do učebního oboru-zpracovatel přírodních pletiv se podniku podařilo získat 6 učňů. 
Vznikem nově koncipovaného učebního oboru zpracovatel přírodních pletiv, který má učební 
dobu 40 měsíců vznikl podniku ještě větší problém se zajišťováním učňů, kteří musí splňovat 
podmínky pro přijetí do učebního oboru. Tento obor nebyl zařazen mezi preferované obory a 
nábor se provádí až po provedení náboru na preferované obory. Nelze tedy ani v budoucnu 
očekávat v tomto směru nějaké zlepšení. 

Základním materiálem, který se v závodě zpracovává, je vrbové proutí. Na výrobu se nakoupilo 
7 048q proutí, výrobní spotřeba činila 6 925q. Problémy se získáváním proutí narůstají. Vlastní 
prutníky podnik nemá, proto všechno proutí nakupuje. V poslední době má proutí sníženou 



kvalitu, což je způsobeno sníženou kvalitou na prutnících, nedostatečnou výsadbou nových 
prutníků, je ale i nedostatek pracovníků na sklizeň a opracování proutí (loupání), protože tato 
práce je vzhledem k namáhavosti, je vykonávána většinou ručně, nedostatečně ohodnocena. 
Podniková cena 1q vyloupaného proutí činí 581 Kčs. 
Rozhodující sortiment výrobků v roce 1979 tvořili: 

druh výrobku počet druhů vyrobeno kusů 
koše pro domácnost 19 84 986 
koše průmyslové 2 1 165 
koše galanterie 77 206 465 
kazety na šití  128 586 
nábytek 40 58 332 
Zakázková výroba se v podniku neustále rozšiřuje. Vývoj zakázek ukazuje tabulka: 

rok 1973 1974 1975 1976 1977 1978 1979 
vyrobeno za 171 tis. 232 tis. 328 tis. 293 tis. 306 tis. 320 tis. 359 tis. 
Na zakázky je velmi málo reklamací, prakticky žádné. Důležitým oborem je výroba kazet pro 
export. V roce 1979 se projevila zvýšená poptávka po kazetách u zahraničních odběratelů 
nesocialistických států. Podnik zvýšené úkoly přijal do plánu a úkoly splnil. Plán exportu byl 
splněn na 121%. Hodnota exportu činila kolem 7 750 000 Kčs. Největšími zahraničními 
odběrateli byli: 

stát 
odebral 

vyvezených 
kazet (v %) 

stát 
odebral 

vyvezených 
kazet (v %) 

Anglie 31,8 Norsko 3,1 
Francie 26,6 Finsko 2,0 
Rakousko 21,6 Lisabon 1,4 
Holandsko 4,1 Švédsko 1,0 
Belgie 3,0 Kanada 2,5 
Finsko 2,5 USA 0,4 
V uplynulém roce bylo vyrobeno zboží v celkové hodnotě 27 526 000 Kčs, což představovalo 
splnění plánu na 100,7%. 

 
pracovníci skladů podniku Zadrev 



Na závěr ještě několik slov o zlepšovatelském hnutí. V podniku se na něm podílí 20 pracovníků. 
34 pracovníků podniku obdrželo různá vyznamenání za činnost. V podniku pracuje 5 kolektivů 
brigád socialistické práce. Jde většinou o nositele a v jednom případě kolektiv o získání titulu 
soutěží. 

Pal Magneton, závod 03 
Druhým největším výrobním závodem v Morkovicích je Pal Magneton, závod 03 v 
Morkovicích. Je součástí n.p.Pal magneton v Kroměříži a má odloučené pracoviště v Ratajích. 
Dále pro závod v rámci kooperace pracují Kovozávody Kojetín, Meta Vyškov, JZD Střílky a 
JZD Fryšták. 

Vedoucími funkcionáři závodu v roce 1979 byli: ředitelem Milan Dědek, vedoucím 
hospodářského úseku ing. Jaroslav Jonášek, vedoucím technicko-výrobního úseku Emil Stratil, 
vedoucím útvaru řízení jakosti ing.Pavel Vězda, vedoucím kádrově-personálního odboru Zdeněk 
Frkal, předsedou ZO KSČ Jiří Hofman, předsedou ZV ROH ing. Pavel Vězda, předsedou ZO 
SSM Zdeněk Frkal, velitelem jednotky LM Vlastimil Nezdařil. 

V roce 1979 měl závod v průměru 486 pracovníků, z toho 324 žen a 162 mužů. Z celkového 
počtu je 200 pracovníků do 35 let, 70 pracovníků je nad 50 let. Z celkového počtu pracovníků je 
408 dělníků, vyučeno v oboru je jen 111, 57 je technicko-hospodářských pracovníků, ostatních 
pracovníků (v závodní stáži, v závodní kuchyni) je 11. Na mateřské dovolené bylo v roce 1979 
80 žen. Situace v pracovních silách je hlavním problémem závodu, stabilizaci pracovníků 
napomáhá bytová výstavba, v roce 1979 byla dokončena druhá výstavba bytovky v počtu 8 bytů. 
Nyní má tedy již závod 16 bytů. Bytová výstavba bude pokračovat i v příštím roce.Dle 
současných rozborů se projevuje v oblasti Morkovska určitá vyčerpanost zdrojů pracovních sil. 
Hlavním výrobním programem závodu je výroba elektropříslušenství motorových vozidel, to je 
výroba zapalovacích cívek pro automobily a motocykly,zapalovacích magnet, rozdělovačů, 
odpojovačů a spínačů startérů. 

Plán výroby zboží splnil závod na 100% s překročením o 13,2 tis. Kčs. Oproti loňskému roku 
vzrostla výroba o 2,6% a to při nižším stavu pracovníků o 5 osob. Počet výrobních dělníků 
poklesl z 317 na 311. Plán odbytu byl splněn na 100,5%, byl překročen o 309 000 Kčs a oproti 
roku 1978 vzrostl o 1 398 500 Kčs. Plán exportu byl splněn na 100,8% a překročen o 31 800 
Kčs. 

V roce 1979 byla do sériové výroby zařazena nová zapalovací cívka, která značně usnadňuje 
zapalování osobních automobilů. Nový výrobek z Morkovic je montován od zimy do všech 
vozidel značky ŠKODA 105 a 120 model 80. 

Průměrný měsíční výdělek na jednoho pracovníka dosáhl 2 204 Kčs, byl oproti minulému roku 
vyšší o 75 Kčs, tj. o 3,5%. 

V závodě se plně rozvíjí socialistická soutěž ve všech formách. Soutěž nejlepších pracovníků, 
mistrů, kolektivů brigád socialistické práce, jednotky lidových milicí, zlepšovatelů, dopisovatelů 
a řidičů. Do soutěže se zapojilo a socialistické závazky uzavřelo celkem 430 pracovníků, což je 
88% všech zaměstnanců. V současné době soutěží o titul brigád socialistické práce 14 kolektivů 
se 191 členy. 2 kolektivy dosáhly již stříbrný odznak, 6 kolektivů má odznak bronzový. V 
socialistické soutěži jednotlivců bylo vyhodnoceno 35 nejlepších pracovníků, 3 pracovníci byli 
vyhodnoceni jako nejlepší pracovníci podniku. Významného úspěchu dosáhl závod v soutěži 
závodů podniku o putovní pohár podnikového ředitele. Mimořádnou soutěží v rámci závodu je 
soutěž lidových milicí. V roce 1979 získala 2 družstva titul "Vzorné družstvo", 6 milicionářů 
odznak "vzorný milicionář". 

Vedení závodu společně se ZV ROH odměňuje pracovníky i při dosažení pracovního a životního 
jubilea a při odchodu do důchodu. Tak bylo v rámci 25 let trvání závodu odměněno 9 
pracovníků, kteří obdrželi odměnu v celkové výši 6 900 Kčs. Při dosažení 50 let obdrželo 



odměnu celkem 5 pracovníků v celkové výši 4 700 Kčs. Při odchodu do důchodu obdrželo 
odměnu 8 pracovníků. 

Za rok bylo podáno 54 zlepšovacích návrhů. 

Závodní výbor pořádal v roce 1979 9 zájezdů s politickou a kulturní tématikou, kterých se 
zúčastnilo 350 pracovníků, dále se pořádají zájezdy do krytého bazénu v Prostějově. V rámci 
péče o pracující je dokončována sociální budova pro výrobní pracovníky.  

Domácí výběrové rekreace se zúčastnilo 39 pracovníků. Zahraniční výběrové rekreace 5 
pracovníků. Rekreace domácí pořádané ZV ROH 101 pracovníků, zahraniční rekreace pořádané 
závodním výborem ROH 9 pracovníků. Do pionýrského tábora bylo umístěno 28 dětí 
zaměstnanců. 

V rámci kulturní činnosti byl uspořádán mezizávodový turnaj v kopané, který závod v 
Morkovicích vyhrál. Dále byly uspořádány podnikové odborářské sportovní hry, jejichž vítězem 
se rovněž stal morkovský závod. 

Závodní organizace ROH je členem Sdruženého závodního klubu v Morkovicích a podporuje 
činnost klubu částkou 40 000 Kčs. Z veřejných akcí se závod podílel na výstavbě pošty v 
Morkovicích. I ve veřejně politické činnosti se angažují pracovníci závodu: 9 pracovníků je 
poslanci místních národních výborů, 1 pracovník je poslancem okresního národního výboru. 
Závod má patronátní smlouvu s devítiletou školou a mateřskou školou, pořádá pro děti dětský 
karneval, besedy pro pionýry. 

Svůj význam má i závodní jídelna, která denně vaří pro 450 strávníků, z toho 50 cizích. Mimo 
OPP Zadrev se zde stravují zaměstnanci okresního podniku služeb, Lidrukova, pekárny, pošty a 
někteří obyvatelé Morkovic. 

Lidrukov 
Lidrukov-kovodělné družstvo v Bystřici pod Hostýnem má svoji  pobočku v Morkovicích. 
Vedoucím provozovny v Morkovicích je Vratislav Pecháček, dalšími funkcionáři jsou: účetní 
Dagmar Obručová, mistrem František Brablík, skladníkem Jaroslav Zdražil, údržbářem Mirko 
Veselý. V provozovně je zaměstnáno 48 osob, z toho 19 žen. Úkolem provozovny bylo jako v 
minulých letech výroba rýčů pro export a pro vnitřní trh, služby obyvatelstvu v klempířské 
profesy a výroba košů pro samoobsluhy. Všechny úkoly splnil podnik v roce 1979 na 100%. 

ULUV 
Malým košikářským provozem je i provozovna ÚLUVu z Uherského Hradiště, která se v 
Morkovicích zabývá výrobou košikářského zboží. Vedoucím provozovny je Stanislav Štěpánek, 
jeho zástupcem Oldřich Derka. Provoz zaměstnává 8 mužů a 2 ženy a má také 5 učňů-chlapců. 
Vyrábí se pletené zboží zásadně z přírodních materiálů jako je proutí, pedig, elhár a to většinou v 
kombinaci se dřevem. Výrobky se zasílají zásadně jen do podnikových prodejen ÚLUVu-Krásná 
jizba. Exportní úkoly se plní jen zcela výjimečně. plán výroby byl v roce 1979 splněn na 100% a 
představoval v hrubé výrobě částku asi 440 000 Kčs. V provozu je také socialistická soutěž a v 
rámci podniku ULUV Uherské Hradiště se morkovští košikáři umístili na 1.místě. 

OPS Kroměříž – provozovny v Morkovicích-Slížanech 
V Morkovicích pracuje nadále i Okresní podnik služeb Kroměříž, který zde má sdruženou 
provozovnu. V ní pracovalo v roce 1979 62 zaměstnanců, z toho 16 žen. Provozovna provádí 
kompletní montáže ústředního topení, vyrábí panely otopných těles, vodovodní, plynovodní, 
instalatérské práce, zámečnické práce a dále pak služby holičské, kadeřnické, kosmetiku. Plán 
výroby byl v roce 1979 splněn na 102% a představuje hodnotu 9 029 000 Kčs. Z nových druhů 
výrobků byla zavedena výroba slunečních kolektorů pro ohřev užitkové vody. Výrobky mají 
velmi dobré parametry a počítá se s podstatným rozšířením výroby výstavbou nových provozů v 
příštích letech. 



JZD 
Přejděme nyní ke stručné charakteristice výsledků zemědělské výroby v JZD ČSSP 
Morkovice.V roce 1979 bylo dosaženo těchto hektarových výnosů: 

pšenice 41,6 q 
brambory 178,6 q 
ozimé žito 44,2 q 
 cukrovka 403,5 q 
ječmen 44 q 
Struktura osevných ploch byla následující: 

druh plodiny plocha výroba 
obiloviny 3 463,55 ha 148 296 q 
luštěniny 90,43 ha 1 611 q 
brambory 40,40 ha 7 214 q 
kukuřice 568,58 ha 195 844 q 
cukrovka 1 020,00 ha 411.567 q 
víceleté pícniny 729,34 ha 222 672 q 
O žních pracovalo 60 kombajnů, 40 kombajnů z toho bylo cizích, tyto pracovali v Morkovicích v 
rámci kooperace, 20 kombajnů bylo vlastních. 

Výsledky rostlinné výroby nedosáhly průměru z dřívějších let. Úrodu poškodily myši a dále také 
vymrznutí. Dvě třetiny pšenic bylo podseto nebo zaoráno. Pozdní set jařin, velké sucho v květnu 
způsobilo, že jařiny špatně odnožily, tím se snížil počet klasů. 

V živočišné výrobě bylo dosaženo těchto výsledků: 

mléka bylo dodáno 5 958 000 litrů 
hovězího masa 9 746 tun 
vepřového masa 10 909 tun 
Průměrná dojivost na kus a den činí 7,77 litrů. V měsíci červenci bylo zahájeno zastájení krav do 
velkokapacitního kravínu pro dojnice v Nítkovicích. 278 jalovic bylo dáno na pastvu do 
Jablunkova. Za 1kg přírůstku bylo zaplaceno 18 Kčs. Průměrný přírůstek činil 63 dkg denně. Na 
jednu prasnici bylo odchováno v průměru 12,25 ks. Výsledek je slabý a je odrazem špatného 
zdravotního stavu prasnic. Přírůstek u býků chovaných na žír činí denně 0,7 kg, u jalovic je 0,67 
kg a u prasat 0,5 kg. 

Stav hospodářských zvířat: stav skotu činí celkem 6 287 kusů, z čehož je 2 350 krav. Stav prasat 
činí celkem 8 756 kusů, z čehož je 635 prasnic. Produkce živočišné výroby představuje hodnotu 
48 743 000 Kčs. 

Přidružená výroba. Tržby z přidružené výroby činí 7 821 000 Kčs. Provozy přidružené výroby 
jsou na stejné úrovni jako v roce 1978. 

V roce 1979 byla dokončena stavba administrativní budovy a kuchyně společného stravování. 
Denně se zde vaří 600 i více obědů. Obědy se vozí na jednotlivé farmy pro zaměstnané členy 
JZD i pro důchodce. 

Nakonec ještě některé základní údaje o započetí a ukončení hlavních zemědělských prací. Setí 
obilí bylo zahájeno 21.března, luštěnin 28.března, cukrovky rovněž 28.března, sázení brambor 
20.dubna, setí kukuřice 19.dubna, podsev vojtěšky 18.dubna. S jednocením cukrovky se začalo 
22.května, se sklizní obilí 24.července, sklizeň se skončila 18.srpna, se sklizní kukuřice se začalo 
27.září a skončilo se 25.října. A konečně sklizeň cukrovky začala 25.září a skončila 30.října. 

V roce 1979 se začalo s výstavbou porodny prasnic v Kunkovicích, s rekonstrukcí bytovek v 
Litenčicích a s výstavbou 5 domků typu OKAL v Nítkovicích. 

O úrovni celkového hospodaření svědčí velký rozdíl mezi plánovaným ziskem-13 mil. Kčs a 
skutečným 3 872 000 Kčs. Špatný zisk ovlivnili zejména tito činitelé: překročení nákladů, 
neplnění plánované produkce v živočišné výrobě a nedodržení hektarových výnosů u obilovin. 



10.kapitola: Ostatní údaje. 
1.Výkup ovoce prováděla opět pro podnik Ovoce a zelenina Brno Štěpánka Churá. Bylo 
vykoupeno: 

angreštu 37,70q 
třešní 56,50q 
čer. rybízu 28,15q 
červ. rybízu 58,85q 
višní 2,39q 
rynglí 30,70q 
peckovin 65,81q 
švestek 471,81q 
jablek 202,04q 
hrušek 35,02q 
padaných jablek 283,87q 
česneku 8,85q 
Celkem bylo za vykoupené ovoce zaplaceno 360 989 Kčs, z toho JZD a Státním statkům 43 279 
Kčs. Ostatní připadlo zahrádkářům. 

V roce 1979 prováděl výkup pro podnik Ovoce a zelenina Kroměříž i ve Slížanech i Leopold 
Rubíček. Vykupoval i cibuli z JZD. 

2.V sezóně 1979-80 bylo dále v pálenici prováděno pálení slivovice. V roce 1979 bylo 
neobyčejně mnoho trnek, což se projevilo i ve výsledcích pálení. S pálením se začalo v říjnu 
1979 a skončilo 2.dubna 1980. Za tu dobu bylo vypáleno asi 30 000 litrů slivovice a zaplaceno 
Jihomoravským lihovarům asi 1 800 000 Kčs. 

 
stavba „kazatelny“ na konci „Ořechovky“ 



11.kapitola: Statistické údaje o obci. 

POČET OBYVATEL: 
k 31.prosinci1979 žilo v Morkovicích-Slížanech 2 715 obyvatel, z toho v Morkovicích 2 324 
obyvatel, z toho ve Slížanech 391 obyvatel. 

OBČANÉ CIKÁNSKÉ NÁRODNOSTI (RÓMOVÉ): 

Alexander Horváth Fučíkova ul. č.289 celkem 9 osob 

Milan Bartoš na nádraží celkem 6 osob 

Rác na Skavsku celkem 7 osob 

Horváthová Etela nám. Svobody č.77 celkem 8 osob 

Žiga Bartoloměj Nerudova č.224 celkem 11 osob 

Žiga Julius Poděbradova 174 celkem 8 osob 

Někteří se během roku odstěhovali. Nejvíce osob cikánské národnosti v Morkovicích žijících 
bylo 49. 

 

 
třicátnice 

 

PORODY A ÚMRTÍ: 
V Morkovicích se narodilo celkem 48 dětí a zemřelo 29 osob. 

Z narozených 48 dětí bylo: 44 dětí v Morkovicích a 4 ve Slížanech. V Morkovicích se narodilo 
20 chlapců a 20 děvčátek, ve Slížanech se narodilo 3 chlapci a 1 děvčátko. 

Z celkového počtu zemřelých 29 osob bylo 15 mužů a 14 žen. 

  



NOVÉ DOMY: 
č.p. stavebník ulice 
692 tribuna hřiště 
693 Sedlařík Ivan Nová ulice 
694 Hamala Miroslav Sokolská ulice 
695 Štelc Zdeněk Havlíčkova ulice 
696 Jančík Vratislav Havlíčkova ulice 
697 bytovka PAL Magneton 8 bytů Kolaříkova ulice 
699 bytovka JZD Kolaříkova ulice 
700 administrativní budova JZD ulice 7.listopadu 
 

 
třicátníci 

 


